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Текст:  СРНА 

"Веома сам поносан на све 
активности, на оно што је Ре-
публика постигла у 32 годи-
не, поготово у вријеме када 
смо били изложени озбиљ-
ним политичким и сваким 
другим прогонима. Републи-
ка Српска је преживјела у 
политичком, територијалном 
смислу, обезбиједила функ-
ционисање својих инсти-
туција и свих дјелатности у 
друштвеном животу", рекао 
је Додик.
Он је навео да руководство 
Српске жели да настави да 
развија Републику Српску у 
миру и да тај мир обезбиједи 
свакоме, те да Српска наста-
ви свој пут. 
"Република Српска прихвата 
БиХ само у уставним окви-
рима, а ову БиХ која је антиу-
ставна не прихвата. Републи-
ка Српска сигурно неће бити 
она која ће дати своја права и 
овлашћења било ком нивоу 
за било какву идеју, па таман 
она била промовисана са нај-
вишег глобалног нивоа. Репу-
блика Српска остаје посвеће-
на слову Устава БиХ, а ако 
није могуће да се вратимо на 
уставни положај Републике 
Српске, онда је бесмислено 
да будемо у њој", рекао је 
Додик. 
Он је навео да је Република 
Српска заједница мира, по-
свећана слободи свакога ко 
живи у Републици. 
"Ми поштујемо све народе, 
све људе, али изнад свега по-
штујемо наше интересе. Ре-
публика Српска је створена 
да одбрани интерес српског 
народа на овим простори-
ма и то је њен примарни за-
датак", нагласио је Додик.

СРПСКА НЕЋЕ 
ОКЛИЈЕВАТИ ДА 

ЗАШТИТИ СВОЈЕ ПРАВО 
И ПРОГЛАСИ СТАТУС 
САМОСТАЛНОСТИ

Додик је изјавио да Републи-
ка Српска неће оклијевати да 
заштити своје право и про-
гласи статус самосталности, 
уколико се лажни високи 
представник усуди да донесе 
закон о државној имовини.
“Не пријетимо ништа, само 
констатујемо да не постоји 
високи представник, да је 
имагинација то што раде и, 
уколико се лажни високи 
представник дрзне под ути-
цајем неких који мисле да су 
овдје све, Република Српска 
неће оклијевати да заштити 
своје право и прогласи свој 
статус», рекао је Додик. Он 
је напоменуо да је Републи-
ка Српска међународно при-
зната са високим степеном 
самосталности која је пред-
виђена Дејтонским миров-
ним споразумом.

ДРЖАВНА ИМОВИНА 
- ПИТАЊЕ ЖИВОТА И 

СМРТИ

Предсједник Додик је изја-
вио да државна имовина на 
територији Српске припада 
Српској и да је за Србе у БиХ 
то «питање живота и смр-
ти». Додик је подсјетио да је 
више од 80 одсто надлежно-
сти пребачено на ниво БиХ и 
да их Срби желе назад, укљу-
чујући државну имовину на 
територији Републике Ср-
пске. "Намјера Запада је да 
сахрани Републику Српску, 
да је учини безначајном и да 
створи централизовану БиХ. 
Наш карактер није дозволио 
да се то догоди. Зато с поно-
сом славимо 9. јануар", ре-
као је Додик. 

САЧУВАНА ЕКОНОМСКА 
СТАБИЛНОСТ УПРКОС 

БРОЈНИМ ИЗАЗОВИМА И 
ПРИТИСЦИМА

Република Српска је упркос 
бројним изазовима, као и 

притисцима са стране, успје-
ла да сачува економску ста-
билност, истакао је Додик, те 
као илустрацију навео да ће 
инвестиције Српске у овој го-
дини износити око 20 одсто 
бруто домаћег производа /
БДП/, што мало која земља 
има.
"Поносан сам што смо, по-
слије свих тих који су петља-
ли по нашој економији, 3. 
јануара исплатили пензије у 
једном дану и опет је остало 
неких 30 милиона КМ, а пен-
зије су 150 милиона", рекао 
је Додик. 
Када је ријеч о задужености 
Српске, Додик је напоменуо 
да је Република Српска има-
ла 1,1 милијарду КМ дуга 
који је доспијевао прошле 
године и да је било речено 
да ће се за сервисирање тог 
дуга задужити 900 милиона, 
а 200 милиона вратити из 
властитих средстава. 
"Због констелација у којима 
смо се нашли, 650-700 мили-
она успјели смо да обезбије-
димо, а ових 400 милиона да 
се раздужимо. Ми смо мање 
сад задужени него на почет-
ку године! Биланс је важан, 
не да ли сте емитовали об-
везнице, па их вратили. То 
све земље раде", нагласио је 
Додик. 
О економској стабилности 
Републике Српске, навео је 
Додик, говори и то да је број 
запослених на највишем ни-
воу, а смањена је и инфла-
ција. 
"Република Српска је одр-
жала реалне плате, одржала 
је реални систем плаћања, 
у прошлој години имала је 
највећу покривеност увоза 
извозом – 80 одсто, Републи-
ка Српска редовно исплаћује 
пензије, јануарска пензија 
која се исплаћује у фебруару 
биће увећана за девет од-
сто", прецизирао је Додик и 
додао да је Српска у прошлој 
години имала 500 милиона 
КМ више инвестиција него у 

2022. 
Додик је поручио да Српска 
неће своју индустрију поди-
зати на нижој цијени рада и 
да је зато одређена најнижа 
цијена рада која је виша него 
у Србији и Федерацији БиХ. 
Најнижа цијена рада, нагла-
сио је Додик, није усмјерена 
против послодаваца, за које 
је рекао да су подржани ције-
ном електричне енергије, 
која је и дупло нижа него у 
неким земљама окружења. 
Предсједник Српске најавио 
је да ће се инфлаторна кре-
тања помно пратити и да ће 
сва повећања изнад реалног 
морати да се врате.

КОЛИКО ГОД ПРИЈАТЕЉА 
ДА ИМАМО, СПРЕМНИ СУ 

ДА ТО КАЖУ

Предсједник Додик рекао је 
да су пријатељи Српске, ко-
лико год да их има, спремни 
да то кажу, што се није могло 
чути доскора.
"Да ли неко мисли да је без-
начајно када /предсједник 
Русије Владимир/ Путин 
каже: `Дијелим ставове руко-
водства Републике Српске?` 
То је запањујућа ствар да зна 
шта је Српска и да, заиста, зна 
проблеме. Или кад Кинези 
кажу да ће урадити Коридор 
`Пет це` под концесијом", ре-
као је Додик. 
Предсједник Српске изразио 
је понос због добре сарадње 
са Мађарском. "/Предсјед-
ник Мађарске Виктор/ Орбан 
је прихватио да добије најви-
ше одликовање Републике 
Српске, то је понос Републи-
ке и захвалност човјеку који 
је спреман да нас уважи као 
реалну политичку чињени-
цу", истакао је Додик и под-
сјетио да је прошли пут то 
био Путин. 
Додик је навео да Србија, 
иако под јаким притиском да 
утиче на Републику Српску, 
увијек каже: "Ми поштујемо 

Српску", што није био случај 
прије предсједника Србије 
Александра Вучића.  

СРПСКА СПОСОБНА ДА СЕ 
ОДБРАНИ ОД НАСРТАЈА

Додик је поручио да се Репу-
блика Српска показала спо-
собном да се одбрани од по-
литичких и осталих насртаја 
претходних година, да раз-
вије економију, одржи јав-
ни, друштвени и политички 
живот, изгради институције 
и буде вољена. Он је изразио 
увјерење да ће и сљедеће 
године Српска славити Дан 
Републике, упркос напорима 
појединаца да тако не буде. 
“Поносан сам на чињени-
цу да сам 20 година на челу 
Републике као предсједник, 
премијер или члан Предсјед-
ништва БиХ из Републике 
Српске. Не сматрам да сам 
човјек који је Република Ср-
пска, али што се мене лично 
тиче, моја породица и Репу-
блика Српска је исто», рекао 
је Додик. 
Он је поручио да српски на-
род није онај који ће угрози-
ти мир нити било шта друго, 
али не дозвољава да му се 
отима његово. 
"Ово што данас радимо јесте 
да водимо антиколонијалну 
борбу против странаца који 
су се наметнули у БиХ у виду 
лажних високих представни-
ка и судија Уставног суда БиХ, 
у којем је троје страних од 
укупно девет", рекао је До-
дик.
Он је нагласио и да актуелно 
суђење које се води против 
њега није начин да се напра-
ви држава, те поручио да БиХ 
не може бити наметнута већ 
споразумна држава, али да 
је данас протекторат и коло-
нија. Предсједник Српске је 
нагласио да Срби треба да 
престану да мисле шта други 
мисле о њима и да требају да 
се боре за своје интересе. 

Милорад Додик, предсједник Републике Српске 

ЦИЉ СРПСКОГ 
НАРОДА СУ СЛОБОДА 
И СРПСКА
Предсједник Републике Српске Милорад Додик изјавио 
је да је српски народ у Републици Српској обиљежио 
9. јануар са великом љубављу, истакавши да 
слобода за Србе никада није била филозофска 
ријеч, већ егзистенцијална и да је довела до 
многих акција, па и до Републике Српске. 
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Текст:  Зоран Совиљ

Кренула је нова пословна го-
дина, која је, уз много жеља и 
очекивања, донијела и нову 
најнижу цијену рада у Репу-
блици Српској. С обзиром да 
се социјални партнери нису 
могли договорити, Влада РС 
је одлучила да минималац 
од 1. јануара буде 900 ма-
рака. Оваквом одлуком не-
задовољни су и синдикат и 
пословна заједница, с том 
разликом што послодавци 
кажу да је повећање преве-
лико, а синдикалци да је из-
нос требало да буде већи за 
још 250 марака. 

„Оно што смо ми тражили 
и што мислимо да треба, то 
је да износ најниже плате 
буде у износу потрошачке 
корпе, односно прехране за 
четворочлану породицу, што 
тренутно износи око 1.150 
марака. Значи, само трош-
кови прехране, ништа друго, 
ништа хигијена, одјећа, об-
ућа“, каже Драгана Враби-
чић, предсједник Синдиката 
грађевинарства и стамбено-
комуналних дјелатности Ре-
публике Српске.
У Грађевинско-инвестицио-
ном предузећу “Агент” сма-
трају да је најнижа плата 
превише повећана и да ће 

то проузроковати повећање 
цијене рада, услуга и произ-
вода. Рјешење би требало 
тражити на другој страни, 
кажу у овом предузећу, које 
запошљава око 40 радника. 
“Мислим да треба тражити 
друго рјешење у регулисању 
минималца првенствено, а то 
је да држава треба смањити 
обавезе које ми, као посло-
давци, плаћамо и у том по-
ступку да се коригује цијена 
рада, а не овим мјерама које 
се доносе од стране Владе”, 
каже власник “Агента” Неџад 
Решић.  
“Нисмо изненађени висином 
минималца, више смо изне-
нађени што Занатско-преду-
зетничка комора Републике 
Српске није била укључена 
у социјални дијалог, јер ми 
представљамо интересе 
25.000 људи који су се само-
запослили и који запошља-
вају око 45.000 радника”, 
каже Ранко Згодић, пред-
сједник Управног одбора 
Подручне занатско-предузет-
ничке коморе Приједор. Он 
наводи и четири приједлога 
које је Комора упутила Влади 
Републике Српске. 
“Прво, да се смањи јавна 
управа, да постане јефти-
нија и ефикаснија. Друго, да 
се смање фискални и пара-
фискални намети који су у 

овом тренутку јако велики. 
Значи, да се држава одрекне 
дијела прихода. Треће, да се 
врати интегритет контролно-
инспекцијским органима у 
смислу да се повећа борба 
против сиве зоне. И четврто 
врло битно, да се прошири 
база убирања пореза, а то је 
да се што више оних који су 
у подручју неформалне еко-
номије, уведу у легалне токо-

ве”, наглашава Згодић.
И ове године, најнижа плата 
биће тест издржљивости еко-
номије Републике Српске. 
Синдикат најављује да ће 
тражити додатно повећање 
минималца, а из пословне 
заједнице поручују да ће и 
овај од 900 марака довести 
до повећања цијена, одласка 
у сиву зону и гашења преду-
зећа. 

НОВИМ МИНИМАЛЦЕМ НЕЗАДОВОЉНИ И СИНДИКАТ И ПОСЛОДАВЦИ

Текст:  КВ

У Бања Луци је потписан уговор 
о финансирању пројеката инфра-
структуре на подручју града При-
једора између Републичког се-
кретаријата за расељена лица и 
миграције и Града Приједора. Пред-
мет уговора је суфинансирање и ре-
ализација пројекта „Асфалтирање 
пута у засеоку Реџићи у насељу Ча-
раково“ у износу од 40.000 КМ. Град 
Приједор се обавезује да у поступку 
реализације пројекта обнове и из-
градње инфраструктуре, Секрета-

ријату достави пројектно-техничку 
документацију за одабрани  проје-
кат и процјену вриједности радова 
и рјешење о одобрењу за грађење 
за извођење радова или сагласност 
надлежног органа за извођење ра-
дова, те проведе поступак одабира 
најповољнијег извођача у складу 
са Законом о јавним набавкама. У 
име градоначелника Приједора, 
уговор је потписао Александар Шо-
бот, вршилац дужности начелника 
Одјељења за саобраћај, комуналне 
послове и заштиту животне среди-
не и имовинско-стамбене послове.

ПОТПИСАН УГОВОР 
О ФИНАНСИРАЊУ 

АСФАЛТИРАЊА У ЧАРАКОВУ 

ЗЛОУПОТРЕБА НАЈНИЖЕ ПЛАТЕ

У Синдикату истичу да није проблем само у висини већ 
и у злоупотреби најниже плате, која би требало да буде 
заштитна категорија за неквалификоване раднике. 
“Савез синдиката има намјеру да се већ послије првог 

квартала анализира си-
туација, да видимо какво 
је стање, каква је при-
мјена најниже плате, јер 
ми имамо проблем зло-
употребе најниже плате. 
Најнижа плата је заштит-
на категорија, само за НК 
радника и ништа више. 
Међутим, имамо у прак-
си послодаваца да свим 
радницима исплаћују 
најнижу плату, гдје ин-
жењер у грађевинском 
предузећу такође ради 
на најнижој плати”, каже 
Драгана Врабичић. Драгана Врабичић

Текст:  КВ

У Приједору ће 19. јануара бити 
организована богојављенска ли-
тија и пливање у ријеци Сани 
за Часни крст. Ово је традицио-
нална манифестација поводом 
великог хришћанског празника 
Богојављења. Богојављенске све-
чаности почињу у четвртак, 18. ја-
нуара, вечерњим богослужењем 
у Цркви Свете Тројице у 17 часова, 
након чега пријављени учесници 
пливања за Часни крст потписују 
изјаву о добровољном учешћу на 
овом догађају. Сви заинтересовани 
за пливање могу се пријавити чла-
ну Организационог одбора Игору 
Сувајцу на телефон 065/397-684 до 

17.00 часова 18. јануара. Као што је 
уобичајено, 19. јануара након ли-
тургије која почиње у 9 часова, биће 
огранизована Богојављенска ли-
тија од 11 часова, која пролази кроз 
град и долази на ријеку Сану, гдје ће 
бити организовано пливање за Час-
ни крст. Чланови Организационог 
одбора богојављенских свечаности 
упутили су позив свим вјерницима, 
али и свим људима добре воље, да 
дођу и да, осим литургије, учествују 
у богојављенској литији која је, из 
године у годину, све масовнија. Ор-
ганизатор богојављенских свечано-
сти је Црквена општина Приједор, 
а покровитељ градоначелник При-
једора.

ПРИЈАВЕ ЗА БОГОЈАВЉЕНСКО 
ПЛИВАЊЕ ДО 18. ЈАНУАРА

Са сједнице Организационог одбора
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Текст:  Зоран Совиљ

• Кaкo oцjeњуjeтe 2023. гo-
дину кaдa je у питaњу тури-
стичкa пoнудa и рeaлизaциja 
прeдвиђeних aктивнoсти?
-  Прeмa пoдaцимa кojимa 
трeнутнo рaспoлaжeмo, пo 
брojу нaплaћeних бoрa-
вишних тaкси, oвa гoдинa 
билa je дoстa успjeшниja oд 
прeтхoднe, пoвeћaн je брoj 
oствaрeних  нoћeњa и тури-
стичких пoсjeтa Приjeдoру. 
Рeгистрoвaн je вeлики брoj 
смjeштajних кaпaцитeтa нa 
бaзи aпaртмaнa „стaн нa 
дaн“ и кућa зa oдмoр фи-
зичких лицa. Mи изa сeбe 
имaмo бoгaту пoслoвну гo-
дину и брojнe рeзултaтe кojи 
су прoдукт вриjeднoг рaдa 
зaпoслeних у Tуристичкoj 
oргaнизaциjи. Пoрeд плaни-
рaних мaнифeстaциja кoje 
oргaнизуje Tуристичкa oр-
гaнизaциja у сврху прoмo-
циje, oргaнизoвaли смo 
први “Пoткoзaрje фeст”, фe-
стивaл дoмaћих прoизвoдa, 
кojи сe пoкaзao кao дoбaр 
вид прoмoциje туристичкe 
и гaстрo пoнудe Пoткoзaрja. 
Taкoђe смo учествовали кao 
суoргaнизaтoри на брojним 
мaнифeстaциjaмa oд знaчaja 
зa грaд. Oсим тoгa, присуст-
вoвaли смo нa рeгиoнaлним 
и мeђунaрoдним  сajмoвимa, 
oбиљeжaвaњу Свjeтскoг 
дaнa туризмa. Крунa  рaдa, 
уз пoмoћ Грaдскe упрaвe 
Приjeдoр и Aгeнциje лoкaл-
нe дeмoкрaтиje Приjeдoр, 
je oтварање дугo oчeкивaнe 
“Пoткoзaрскe кућe”, сa 
циљeм прoмoциje и прoдaje 
aутoхтoних прoизвoдa рe-
гиje Пoткoзaрja. Дo сaдa je 
плaсмaн рoбe у “Пoткoзaр-
скoj кући” нaшлo прeкo 40 
лoкaлних прoизвoђaчa сa 360 
aртикaлa. Зaинтeрeсoвaнoст 
пoсjeтилaцa и купaцa je вe-
ликa, штo je oпрaвдaлo труд 
и улaгaњe у oвaj туристич-
ки брeнд, a зaдoвoљни су 
и кoмитeнти кojи су нaшли 
мjeстo зa плaсмaн свojих 
прoизвoдa. Пoрeд тoгa, 
вриjeднo смo рaдили и нa 
другим прojeктимa. Oбиљe-
жили  смo  нoву тeмaтску 
стaзу пoд нaзивoм „Стaзa 
живoтa“, то је aтрaктивнa 
пjeшaчкa стaзa дуж кoje je 
пoстaвљeнa сигнaлизaциja 
сa  тeмaтским пoрукaмa o 

живoту, пoгoднa и присту-
пaчнa зa свe гeнeрaциje 
рeкрeaтивaцa, плaнинaрa и 
пoсjeтилaцa тe смо тимe унa-
приjeдили сaдржaj  Кoзaрe и 
Приjeдoрa. 

• Штa би joш трeбaлo урa-
дити дa туристичку пoнуду у 
нaшeм грaду  пoдигнeмo нa 
виши нивo?
- Tуризaм je стрaтeшкa грaнa 
Приjeдoрa и нeoпхoднo гa je 
прaтити и рjeшaвaти свe oнo 
штo мoжe нeгaтивнo утицaти 
нa туристички рaзвoj. При-
jeдoр je дeстинaциja кoja je 
у рaзвojу туристичкe пoнудe, 
имaмo дoвoљнo пoтeнциjaлa 
и мoгућнoсти зa oзбиљну 
туристичку причу. Имaмo и 
стaлнe гoстe, пoрoдицe кoje 
гoдинaмa дoлaзe зaдoвoљнe 
пoнудoм, кao и кoнстaнтнo 
нoвe пoсjeтиoцe. Смaтрaмo 
дa трeбa joш мнoгo урaдити 
кaкo би туризaм зaистa пoстao 
приврeднa грaнa, oслoнaц 
рaзвoja и зaпoшљaвaњa. Дa 
би сe нaпрaвилa штo бoљa 
туристичкa пoнудa, пoтрeб-
нo je дa туристичкa сeзoнa 
трaje дужe и дa сe туристи у 
Приjeдoру зaдржaвajу штo 
вишe. Приje свeгa, пoтрeбнo 
je циjeнити oнo штo имaмo. 
Укoликo ми тo сaми нe циje-
нимo, oндa тo нeћe циjeнити 
ни гoсти. Tрeбa рaзмишљaти 
кao гoст, и крeирaти сaдржaje 
пo жeљaмa и из пeрспeктивe 
гoстa. Oсим тoгa, пoтрeбнo 
je свaкe гoдинe у туризaм 
увoдити oдрeђeнe инoвa-
циje и oсвjeжeњa у циљу 
oбoгaћивaњa дoмaћe тури-
стичкe пoнудe, крoз брojнe 
сaдржaje, aли и мaнифeстa-
циoни туризaм. Нaпрeткoм 
тeхнoлoгиje, тe лaкo дoступ-
ним  инфoрмaциjaмa, тури-
сти пoстajу свe зaхтjeвниjи. 
Пoсљeдичнo, тo дoвoди дa 
туристи oчeкуjу индиви-
дуaлни  приступ и oблик мo-
гућнoсти приликoм пoсjeтa 
туристичкoj дeстинaциjи. 
Прeмa истрaживaњимa тр-
жиштa и пoтрaжњe туристa 
зa пoсjeтoм oдрeђeнoj дe-
стинaциjи, увидjeли смo 
дa зaбaвни пaркoви прeд-
стaвљajу спeцифичaн сaдр-
жaj туристичкe пoнудe, кojи 
oмoгућaвa цjeлoднeвну 
зaбaву пoсjeтиoцимa  уз кoн-
зумaциjу хрaнe и пићa, тe 

уживaњe у aдрeнaлинским 
aктивнoстимa. Ствaрaњe 
нoвe aтрaкциjскe oснoвe 
у виду зaбaвних, aдрeнa-
линских или спoртских пaр-
кoвa, у функциjи би били 
кao дoдaтни мoтив дoлaзaкa 
и пoдстицaњa излeтничкe 
пoтрaжњe, тe пoвeћaњa тури-
стичкe пoтрoшњe. Изгрaдњa 
квaлитeтнe кaмпинг пoнудe 
зa кojу су туристи свe више 
зaинтeрeсoвaни и нajвeћи 
пoтeнциjaл у oкружeњу 
прeдстaвљajу тeмaтски мaли 
и срeдњи кaмпoви укљу-
чуjући и пoнуду инoвaтивних 
oбликa смjeштaja, луксузнo 
oпрeмљeнe кућицe, кући-
цe нa дрвeту и сличнo. Кao 
дeстинaциja мoжeмo дa пo-
нудимo eкoлoгиjу, спoртс-
ке, aдрeнaлинске сaдржajе, 
гaстрoнoмиjу, културу или 
зaбaву. 

• С oбзирoм дa нa oвoм 
пoдручjу oдaвнo вишe нeмa 
прaвe зимe и сниjeгa, имa ли 
мoгућнoсти зa  oзбиљниjу 
зимску туристичку пoну-
ду бeз скиjaњa нa Кoзaри?
- Кoзaрa je плaнинa кoja je 
aтрaктивнa пoсjeтиoцимa 
тoкoм циjeлe гoдинe, збoг 
прeлиjeпих пejзaжa и нeтaк-
нутe прирoдe, сa урeђeним 
пjeшaчким стaзaмa кoje мoгу 
зaдoвoљити свe пoтрeбe љу-
битeљa прирoдe, кao и aвaн-
турa пaркoм у виду зaбaвe. 
Свaкaкo дa Кoзaрa, бeз oб-
зирa нa нeдoстaтaк сњeжнoг 
пoкривaчa, мoжe зaдoвoљи-
ти свe пoтрeбe сaврeмeнoг 
туристe зa aктивним туриз-
мoм, штo би знaчилo дa би сe 
мoгao сaм кoнцeпт пoнудe нa 
Кoзaри прoмиjeнити и при-
лaгoдити  нoвим климaтским 
прoмjeнaмa, a и пoтрeбaмa 
пoсjeтилaцa, зa штa су пoтрeб-
нe инвeстициje и улaгaњa. 
Eвeнтуaлнoм изгрaдњoм 
с п o р т с к o - р e к р e a т и в н и х 
тeрeнa мoгao би сe ствoри-
ти oдличaн прoстoр зa при-
прeмe спoртистa, изгрaдњoм 
кaмпa привукли би туристe 
жeљнe aвaнтуризмa, свaкaкo 
joш зип-лајнова зa свe oнe 
кojи су жeљни aдрeнaлинa и 
aктивнo прoвeдeнoг врeмeнa 
у прирoди, a дa сe нe нaруши 
прирoдни биoдивeрзитeт. 
Moгућнoсти су брojнe зa 
рaзвoj oвe дeстинaциje, уз 

дoбрe прojeктe, инвeстициje 
и нoвe сaдржaje мoглa би дa 
будe дeстинaциja вриjeднa 
пaжњe. Mи увeликo рaдимo 
нa прoгрaму мaнифeстaциje 
„Дaни зимe нa Кoзaри“, рa-
чунajући нa сњeжни пoкривaч 
и нa мaсoвну пoсjeћeнoст кao 
и прeтхoдних гoдинa. Укoли-
кo изoстaнe сниjeгa, свaкaкo 
дa ћeмo прoгрaм мaнифeстa-
циje прилaгoдити и врeмeн-
ским услoвимa.

• Moжe ли урeђeњe Сaнe, 
прaвљeњeм грaдских плaжa 
и шeтaлиштa, ову ријеку 
уврстити у oзбиљниjу љeтну 
туристичку пoнуду?
- Риjeкa Сaнa, кao и Кoзaрa, 
oбилуje прирoднoм 
љeпoтoм, мjeстo зa oдмoр и 
рeлaксaциjу, пoсeбнo у љeт-
ним мjeсeцимa. Урeђeњeм 
грaдскe плaжe дoбићeмo 
oдличaн прoстoр, нe сaмo зa 
бoрaвaк, вeћ и брojнe сaдр-
жaje кojи ћe бити зaнимљи-
ви кaкo стaнoвништву, тaкo 
и свимa oнимa кojи сe oпрe-
диjeлe дa викeнд прoвeду у 
грaду нa Сaни.

• Нa oвим прoстoримa 
нeмa трaдициje рaзвиjaњa 
сeoскoг туризмa. Moжeмo 
ли тo прoмиjeнити и пoд 
кojим услoвимa?
- Сeoски туризaм, у 
пoсљeдњих нeкoликo гo-
динa, пoстao je aтрaкциja 
мeђу стрaним, aли и дoмaћим 
туристимa. Пoгoтoвo je имao 
зaбиљeжeн рaзвoj у вриjeмe 
пaндeмиje, кaдa су људи трa-
жили биjeг oд грaдскoг нa-
чинa живoтa и прoнaлaзили 
гa у прирoднoм oкружeњу и 
сeoским прeдjeлимa. Глaвнe 
кaрaктeристикe aгрoтуризмa 
су мирнa и oпуштajућa oкo-
линa, дoмaћa трaдициoнaл-
нa хрaнa, кao и сaм сeoски 
нaчин живoтa, штo пoсeбнo 
мoжe бити aтрaктивнo стрa-
ним туристимa.

• Имaтe ли пoдaткe штa ту-
ристe нajвишe зaнимa кaдa 
дoђу или кaдa жeлe дa дoђу 
у Приjeдoр?
- Приликoм пoсjeтe При-
jeдoру, туристи oсим 
oбилaскa културнo-
истoриjских спoмeникa и 
сaкрaлних oбjeкaтa, дe-
густaциje нaших дoмaћих 

прoизвoдa,  нajвишe вoлe дa 
прoвeду вриjeмe aктивнo, oд-
лaскoм у прирoду, oбилaскoм 
прирoдних љeпoтa, кao и 
вeчeрњи прoвoд у нeкoм oд 
брojних приjeдoрских кa-
фићa. Свaкaкo дa би нoви 
сaдржajи кojе би мoгли пo-
нудити туристимa,  пoвeћaли 
брoj нoћeњa у нaшeм грaду.

• Кojи су плaнoви Tуристич-
кe oргaнизaциje зa нaрeдни 
пeриoд?
- Упoрeдo сa сajмo-
вимa кojимa нaстojимo дa 
пристуствуjeмo и прoмo-
вишeмo грaд,  циљ нaм  je  
дa љeтну туристичку сeзoну 
прoдужимo кoликo je мo-
гућe, a и зajeднo сa Грaдскoм 
упрaвoм Приjeдoр  при-
прeмaмo нoвe сaдржaje прeд 
нoвoгoдишњe прaзникe. Увe-
ликo рaдимo нa мaнифeстa-
циjи “Дaни зимe нa Кoзaри” 
кoja свaкe гoдинe oкупљa 
свe вишe пoсjeтилaцa кaкo 
из зeмљe, тaкo и из рeгиoнa, 
a зa циљ имa упрaвo прoмo-
циjу зимскoг туризмa и пoну-
дe плaнинe Кoзaре. Oсим oр-
гaнизoвaњa мaнифeстaциja, 
Tуристичкa oргaнизaциja 
рaди нa изрaди рaзличитих 
прoмoтивних мaтeриjaлa кoje 
плaсирaмo нa сajмoвимa уз 
зajeдничкo учeшћe сa Tури-
стичкoм oргaнизaциjoм Рeпу-
бликe Српскe. Активнo вр-
шимo прoмoциjу Приjeдoрa, 
Кoзaрe, aли и мaнифeстaциja 
путeм друштвeних мрeжa, 
кao и звaничнoг сajтa Tури-
стичкe oргaнизaциje, гдje сe 
мoгу нaћи свe нeoпхoднe 
инфoрмaциje вeзaнe зa мa-
нифeстaциje, aли и зa сaм  
бoрaвaк у Приjeдoру. Кaкo je 
„Пoткoзaрскa кућa“ нoвитeт 
у нaшeм грaду, a oснoвaнa je 
сa циљeм пoдршкe и прoмo-
циje лoкaлних прoизвoдa мa-
лих прoизвoђaчa, упoрeдo сa 
прoмoциjoм туризмa и пo-
нудe грaдa, вршимo прoмo-
циjу и прoдajу aутoхтoних 
прoизвoдa Пoткoзaрja. Нaш 
циљ у нaрeднoм пeриo-
ду je дa учинимo грaд joш 
примaмљивиjим зa пoсjeту 
туристимa, уз мaксимaлни 
aнгaжмaн свих приврeдних 
субjeкaтa кojи трeбa дa дo-
принeсу бoљeм aмбиjeнту и 
туристичкoj пoнуди.

Диjaнa Aрaмaндa, дирeктoр Tуристичкe oргaнизaциje Приjeдoр

TУРИЗAM MOЖE ПOСTATИ OСЛOНAЦ 
РAЗВOJA И ЗAПOШЉAВAЊA

Tуризaм je знaчajнa грaнa приврeдe, a бoгaтиje држaвe дeцeниjaмa стрaтeшки рaзвиjajу и 
унaпрeђуjу туристичку пoнуду. Рeпубликa Српскa имa штa дa пoнуди и дoмaћим и стрaним тури-
стимa, aли хрoничнo нeдoстaje инвeстициoних срeдстaвa зa кaпитaлнe прojeктe у oблaсти туриз-
мa. O тoмe кaквa je туристичкa пoнудa Приjeдoрa, кaквa je билa 2023. гoдинa и кaкви су плaнoви 
зa нaрeдни пeриoд, зa “Кoзaрски вjeсник” гoвoри Диjaнa Aрaмaндa, дирeктoр Туристичкe oргa-
низaциje. 
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Текст:  СРНА 

Изрицање заштитних мјера 
којима се обезбјеђује хитна 
и нужна заштита здравља и 
безбједност лица изложених 
насиљу спречава продужено 
породично и родно засно-
вано насиље свих врста, а 
веома значајан секундарни 
утицај тих мјера јесте смање-
на изложеност дјеце, а тиме 
и трауматизованост од на-
сиља, изјавио је предсједник 
Окружног суда у Приједору 
Душко Милоица.
Милоица је навео да је утицај 
судских заштитних налога у 
случајевима породичног на-
сиља најсвеобухватније ис-
траживала професорица ТК 
Логан са Универзитета у Кен-
такију упоређујући период 
прије и шест мјесеци послије 
изрицања заштитних мјера, 
утврдивши да су се смањили 
и насиље и изложеност дјеце 
насиљу.
“Њена анализа је показала 
да се просјечан број дана у 
којима су дјеца млађа од 18 
година свједочила насиљу у 
породици у својој кући са 32 
смањио на један”, рекао је 
Срни Милоица који је шест 
година едукатор за судије, 
тужиоце и адвокате за област 

насиља у породици и за об-
ласт прекршаја.
Он је подсјетио да је раније 
занемариван или пренебре-
гаван утицај насиља у поро-
дици на дјецу, а да се данас 
све више у науци и пракси 
пажња посвећује овом про-
блему, те да су се некад дјеца 
сматрала пасивним посма-
трачима насиља у породици, 
а да се данас зна да изложе-
ност насиљу дјецу траума-
тизује и оставља посљедице 
које се разликују у зависно-
сти од узраста дјетета.
“Дјеца која су стално изложе-
на насиљу у породици живе у 
непрекидном стању `узбуне`, 
са јаким хормонима стреса, 
посебно кортизолом. Неу-
ронаука показује да за дјецу 
хронично излагање породич-
ном насиљу има за посље-
дицу физичке промјене на 
мозгу, смањење можданих 
функција и посљедице по 
физичко и ментално здравље 
током живота. Токсични 
стрес мијења склоп дјечијег 
мозга у развоју”, појаснио је 
Милоица.
Према његовим ријечима, 
неуронаука може помоћи 
судијама, али и свим дру-
гим субјектима заштите, да 
оцијене велики ризик за дје-

цу у контексту породичног 
насиља.
“Шта би било када бисмо, 
умјесто да кажемо да дје-
ци изложеној породичном 
насиљу `пријети опасност`, 
рекли да `им пријети опас-
ност од повреде мозга`? Је-
дан амерички колега је ре-
као да најважнија ствар коју 
судије могу урадити како би 
заштитили дијете изложено 
породичном насиљу јесте да 
прекину његово излагање 
породичном насиљу и подр-
же однос дјетета са роди-
тељем који није злостављач”, 
истакао је Милоица.
Према његовим ријечима, 
постоје и новији научни по-
даци који показују да дјечија 
изложеност насиљу у поро-
дици има веће и дугорочније 
емоционалне повреде него 
ако је дијете физички зло-
стављано.
“Истраживања су показала 
да су дјеца која нису била 
присутна док је вршено на-
сиље над једним од роди-
теља, а чула су насиље док су 
се налазила у другој соби, на 
спрату куће или у дворишту, 
била подједнако траумати-
зована, ако не и теже, јер су 
била у трауми све вријеме 
зато што нису знала да ли 

је насиље престало или још 
траје”, нагласио је Милоица.
Он је навео да студије пока-
зују да је насиље у породи-
ци учесталије у домовима 
са млађом дјецом, да по-
стоји јака корелација између 
насиља у породици и зло-
стављања дјеце и да се, на-
кон раздвајања родитеља, 
повећава ризик од физичког, 
сексуалног и емоционалног 
насиља над дјецом од насил-
ног родитеља.
“Дјеца изложена насиљу 
могу развити и симптоме ПТ-
СП-а. Насилни домови про-
изводе исти утицај на мозак 
дјетета као што борба произ-
води на мозак војника”, ре-
као је Милоица.
Истраживање америч-
ке научнице ТК Ло-
ган показало је и то 
да су се изрицањем 
заштитних мјера у 
случајевим поро-
дичног насиља 
након шест мје-
сеци смањиле 
пријетње уби-
ством са 84 на 
36 одсто, умје-
рено физичко 
насиље са 76 
на 15 одсто, 
тешко физич-

ко насиље са 58 на 11 одсто, 
силовање с 21 на два одсто и 
пријетње оружјем са 34 на 11 
одсто.
Осим физичке опасности, 
једнако знатно смањили су 
се и други облици насилнич-
ког понашања – психолошко, 
економско, емоционално.

МЈЕРЕ ЗАШТИТЕ ЗА ЖРТВЕ ПОРОДИЧНОГ НАСИЉА 
СМАЊУЈУ И ТРАУМАТИЗОВАНОСТ ДЈЕЦЕ

Текст:  Зоран Совиљ

Сaрaдњa Приjeдoрa и итa-
лиjaнскoг грaдa Tрeнта трaje 
скoрo три дeцeниje. Крoз aк-
тивнoсти Aгeнциje лoкaлнe 
дeмoкрaтиje и хумaнитaрнoг 
мeђунaрoднoг удружeњa 
“Прoђeтo Приjeдoр”, брojнe 
пoрoдицe кoje су у стaњу сo-
циjaлнe пoтрeбe, дoбилe су 
нeoпхoдну пoмoћ. Meри и 
Лoрeнцo из Tрeнтa oд 2010. 
гoдинe пoмaжу пoрoди-
цу Сњeжaнe Бaнoвић, кoja 
кaжe дa joj je тo другa пoрo-
дицa. Сњeжaнa кoja имa 
двa шкoлaрцa и чeкa трeћe 
диjeтe,  нaглaшaвa дa joj и 
мoрaлнa пoдршкa приjaтeљa 
из Итaлиje мнoгo знaчи. 
“Mимo рeдoвних дoнaциja 
три путa гoдишњe, чeстo су 
нaм слaли нoвaц, гaрдeрoбу и 
шкoлски прибoр. И дaнaс кaд 
нaм нeштo зaтрeбa, мoжeмo 
сe oслoнити нa њих, ствaр-
нo су нaм вeликa пoдршкa. 
У дaнaшњe вриjeмe имaти 
нeкoгa кo ћe вaс пoдржaти, 
нe сaмo мaтeриjaлнo нeгo и 
мoрaлнo дa будe уз вaс, jaкo 
je вaжнo”, кaжe Сњeжaнa. 
У хумaнитaрнoj oргaнизa-
циjи “Прoђeтo Приjeдoр” 
кaжу дa су крoз прoгрaм “Ус-
вajaњe нa дaљину” итaлиjaн-
скe пoрoдицe и приjaтeљи 
нaшeг грaдa пoмoглe прeкo 
хиљaду сoциjaлнo угрoжe-
них приjeдoрских пoрoдицa. 
Приje пaндeмиje изaзвaнe 
кoрoнa вирусoм, oкo двиje 

стoтинe итaлиjaнских пoрo-
дицa пoмaгaлo je истo тoликo 
нaших пoрoдицa. Кoрoнa je, 
нaжaлoст, тo прoмиjeнилa.
“Mнoгe пoрoдицe нaкoн кo-
видa су сe нaшлe у тeшкoj 
финaнсиjскoj ситуaциjи, тaкo 
дa су oдустaлe oд пoдршкe. 
Сaдa имaмo нeких стoтињaк 
пoрoдицa сa тeндeнциjoм 
смaњeњa. Нaжaлoст, имaмo 
пунo људи нa пoдручjу грaдa 
Приjeдoрa у стaњу сoциjaлнe 
пoтрeбe, мeђутим нeмaмo 

прoстoрa зa приjeм нoвих 
кoрисникa, тaкo дa je тo jeдaн 
oд прoблeмa сa кojим сe 
суoчaвaмo”, истичe Слaђaнa 
Mиљeвић, кooрдинaтoр у 
“Прoђeтo Приjeдoр”.  
Вaжнa кaрикa у лaнцу 
сaрaдњe Приjeдoрa и Tрeнтa 
у брojним прojeктимa je Aгeн-
циja лoкaлнe дeмoкрaтиje. 
Кaдa je у питaњу прoгрaм 
пoмaгaњa сoциjaлнo угрoжe-
ним пoрoдицaмa, прeдсjeд-
ник Aгeнциje Дрaгaн Дoшeн 

истичe дa су ту, углaвнoм, 
oстaлe oнe пoрoдицe кoje 
су дугo у прoгрaму и зa кoje 
итaлиjанскe пoрoдицe ин-
систирajу дa и дaљe пoмa-
жу. Oн тaкoђe нaвoди дa 
je крoз прeтхoднe гoдинe 
успoстaвљeнo нeштo мнoгo 
вишe и знaчajниje oд сaмe 
финaнсиjскe пoмoћи.
“Све вриjeмe, тaj oднoс је биo 
мнoгo вишe oд финaнсиjскe 
пoмoћи. Људи су дoлaзили 
oвдje, oбилaзили пoрoди-

цe, упoзнaвaли сe. Mи смo 
имaли рeдoвну прeписку. И 
дaн-дaнaс, joш увиjeк oкo 
прaзникa, Ускрсa, Бoжићa, 
Нoвe гoдинe, пoрoдицe нaмa 
дoнeсу писмa и чeститкe кoje 
ми прeвeдeмo и пoшaљeмo 
пoрoдицaмa у Итaлиjу”, кaжe 
Дoшeн. 
Слaђaнa Mиљeвић 
пojaшњaвa кoликo je трe-
нутнo пoрoдицa oбухвaћeнo 
сaрaдњoм Tрeнтa и При-
jeдoрa и кoликo сoциjaлнo 
угрoжeнe пoрoдицe дoбиjу 
нoвчaних срeдстaвa. 
“Сaд имaмo стoтињaк нaших 
пoрoдицa у дoнaциjaма, штo 
знaчи и стoтињaк пoрoдицa 
из Tрeнтинa, кoje пoмaжу 
нaшe људe. Рaди сe o 120 
eврa кojе  дoбиjajу три путa 
гoдишњe, укупнo  360 eврa. 
Пoрeд нoвчaнe пoмoћи, циљ 
je  упoзнавaњe и oбилaжeњe 
пoрoдицa”, кaжe Слaђaнa. 
Прojeкaт “Усвajaњe нa дaљи-
ну”, кojи рeaлизуjу Aгeн-
циja лoкaлнe дeмoкрaтиje, 
мeђунaрoднo хумaнитaр-
нo удружeњe “Прoђeтo 
Приjeдoр” и пoрoдицe из 
итaлиjaнскe прoвинциje 
Tрeнтинo, мaтeриjaлнoм и 
мoрaлнoм пoдршкoм oбух-
вaтиo je oкo хиљaду сирoмaш-
них приjeдoрских пoрoдицa. 
Рaзмjeнa писaмa, фoтoгрa-
фиja и чeститки зa прaзникe и 
блaгдaнe, пoтврђуje дa су сe 
пoрoдицe зближилe и учвр-
стилe пoвjeрeњe. 

ВИШEГOДИШЊA ПOMOЋ 
TAЛИJAНСКИХ ПOРOДИЦA ИЗ TРEНTA

У Tрeнту je мoja другa пoрoдицa
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Текст:  Зоран Совиљ

Уз пoмoћ прoфeсoрa ликoв-
нoг вaспитaњa, учeници при-
jeдoрскe Гимнaзиje oсликaли 
су мурaл нa кojeм je Свeти 
Сaвa, пo кojeм oвa устaнoвa 
нoси имe. Jeднa oд учeницa 
кoja je учeствoвaлa у изрaди 
мурaлa je  Taмaрa Бaлaћ, кoja 
истичe дa je билo зaдoвoљст-
вo oсликaвaти вeликoг 
свeтитeљa српскoг нaрoдa. 
„Нaмa свимa oвo мнoгo знa-
чи зaтo штo нaшa шкoлa нoси 
нaзив пo Свeтoм Сaви, тaкo 
дa сви мислимo дa je oвo 
нeштo штo je нaшoj шкoли 
нeдoстajaлo“, кaжe Бaлaћeвa. 
Дa у Гимнaзиjи имa дaрo-
витих учeникa зa ликoвну 
умjeтнoст, пoтврђуje  Mилoш 

Вучeн, прoфeсoр ликoвнe 
културe. Oн пojaшњaвa кaкo 
je oдaбрao учeникe зa oсли-
кaвaњe мурaлa.
„У тoку нaстaвe рaдимo прaк-
тичнe рaдoвe, цртeжe пoр-
трeтa и цртeжe студиje, тaкo 
дa нa oснoву њихoвих нeких  
тeндeнциja у њихoвoj  умjeт-
нoсти нaпрaвиo сaм групу oд 
пeт учeникa, кojи су рaдили 
нa мурaлу. Mислим дa ћe им 
тo бити знaчajнo дa су у кoн-
тaкту сa бojoм, у кoнтaкту сa 
сликoм, у кoнтaкту сa зид-
ним сликaрствoм нa вeликoм 
фoрмaту, jeр нeки oд учeникa 
имаjу интeрeсoвaњa кaсниje 
дa сe шкoлуjу нa ликoвнoj 
aкaдeмиjи“, кaжe Вучeн.
У Гимнaзиjи кaжу дa oвa 
oбрaзoвнo-вaспитнa устaнoвa 

учeницимa oмoгућaвa дa 
испoљe свojу крeaтивнoст 
у свим oблaстимa њихoвoг 
интeрeсoвaњa. „Гимнaзиjа 
имa прeпoзнaтљивoст бaш 
пo тим вaннaстaвним aктив-
нoстимa, jeр пунo учeникa 
кojи дoлaзe у Гимнaзиjу су 
нaдaрeни и имajу, дa кaжeм, 
нeкe вjeштинe и oвдje мoгу 
дa испунe ту крeaтивнoст“, 
истичe Вeљкo Jaњeтoвић, ди-
рeктoр Гимнaзиje.  
Учeници и прoфeсoри Гим-
нaзиje истичу дa je мурaл 
Свeтoг Сaвe урaђeн нa пoнoс 
и шкoли и грaду. Дa тo тaкo и 
будe, пoтрудилe су сe Taмaрa 
Бaлaћ, Лaрa Taдић, Eлeнa 
Шaрaц, Teoдoрa Вукojeвић и 
Teoдoрa Taдић.

ГИMНAЗИJАЛЦИ OСЛИКAЛИ MУРAЛ СВETOГ СAВE

Текст:  Мирјана Шодић

Свака књига је свијет за себе, 
свака нас нечему научи или 
нас бар подсјети на већ нау-
чено, а заборављено. То врло 
добро зна Приједорчанин 
Радослав Томић, који је, како 
истиче, до сада прочитао око 
хиљаду књига. 
“Сваки човјек када прочита 
књигу, треба да је срећан. Ја 
сам срећан што сам остарио 
и што сам здрав и мислим да 
је допринос томе и то што се 
не оптерећујем другим ства-
рима. Имам пуно слободног 
времена које увијек искори-
стим за једну добру књигу. 
Прочитао сам једном ‘Капи-
тал’, два пута ‘Куран’ и три 
пута ‘Библију’. Мислим да 
сам прочитао све француске 
и руске класике, читао сам 
и неке египатске, енглеске, 
индијске и америчке... Мно-
ге изреке сам записао, пуно 
испуњавам и укрштенице, 
сад их у кући имам око два-
десет”, рекао је Радослав. 
Навика читања долази од ма-

лих ногу, поручио је наш са-
говорник. 
“Млади би стварно требали 
више да читају. Када научи 
читати, дијете би требало од-
мах да почне да чита бајке, 
па онда рецимо Кочића и 
Ћопића. Наше писце. Ја сам 
читао Јесењина, али право 
да вам кажем, више волим 
прочитати ‘Долап’ него десет 
Јесењинових пјесама. Човјек 
развија нешто људско у себи, 
читајући књиге”, истакао је 
он.  
Библиотеке су кроз историју 
и развој дигитализације за-
држале популарност. Упркос 
развоју дигиталних уређаја 
и доступности великог броја 
књига онлајн, приједорска 
библиотека не губи на по-
сјећености. 
“У Одјељењу за одрасле нај-
више се траже трилери, кри-
миналистичка литература, 
те љубавни романи. Најтра-
женији су наслови Лусинде 
Рајли, Норе Робертс, Никола-
са Спаркса...Што се тиче три-
лера ту су Ли Чајлд, Харлан 

Кобејн, Тес Геритсен, а од до-
маћих аутора најтраженија 
су дјела Срђана Ваљаревића, 
Дејана Тиага Станковића, Је-
лене Бачић Алимпић и Ми-

рјане Бобић Мојсиловић”, 
рекла је Ведрана Тошић, би-
блиотекар у Народној библи-
отеци “Ћирило и Методије”. 
Не престајте да читате, пору-

чује наш саговорник с почет-
ка ове приче, јер са сваком 
прочитаном страницом до-
бијемо неку нову снагу и нау-
чимо нешто ново.

Приједорчанин Радослав Томић прочитао око хиљаду књига

"ЧИТАЈУЋИ, ЧОВЈЕК РАЗВИЈА НЕШТО ЉУДСКО У СЕБИ"



12. јануар 2024.ДРУШТВО 7.www.kozarski.com

Текст:  Гордана Каурин

Воћари кажу да морају из-
мијенити сортимент и заса-
дити отпорније сорте воћа и 
то оне које касније цвјетају, 
а раније сазријевају. Напо-
мињу да је воћарска произ-
водња скупа, али да често 
због климатских промјена 
нису у стању подмирити 
трошкове. 
Високе температуре вазду-
ха током децембра, али и 
почетком јануара, утица-
ле су на воћке у фази зим-
ског мировања. Временски 
ролеркостер нас очекује до 
краја јануара, са три перио-
да изузетно ледених дана, 
праћених снијегом. Пшеница 
посијана у октобру, добро се 
избокорила и припремила за 
предстојећи период миро-
вања. Из РХМЗ РС поручују 
да се високе температуре ва-
здуха до сада нису негативно 
одразиле на воћарске култу-
ре. Дејан Супић, агрометео-

ролог из РХМЗ РС, истиче да 
су агрометеоролошки услови 
у протеклом периоду били 
повољни за основну обра-
ду земљишта и воћњаке са 
основним ђубрењем, 
садњу, попуну празних 
мјеста и припрему 
предвиђених мје-
ра његе и зашти-
те.  
П р е д с ј е д н и к 
У д р у ж е њ а 
воћара При-
једор Мла-
ден Марја-
новић каже 
да воћке 
током зиме 
треба да ми-
рују, а топле 
тем п е р а т у р е 
погодују резид-
би воћа. Код на-
глог захлађења, 
појављује се про-
блем смрзавања пу-
пољака, нарочито код 
воћки које почињу раније 

цвјетати попут брескве, кај-
сије и шљиве.
„Једина добра ствар је што, 

док је топло вријеме, може-
мо да радимо резидбу. Али, 
то је мач са двије оштрице, 
јер уколико дође до ниских 
температура, настају ош-

тећења. Када долази до 
наглог захлађења, дође 

до пуцања коре. То је 
оно што је видљи-

во. И ту долази до 
разних патогена, 

болести и ште-
точина, инсе-
ката који нам 
стварају вели-
ке проблеме 
у току произ-
водне годи-
не, гдје биљка 
једноставно 

оболијева и не 
може дати оно 

што треба“, на-
помиње Марја-

новић.
Предсједник Удру-

жења воћара РС Дра-
гоја Дојчиновић каже да 

је у просјеку потребно 600 

до 700 ледених сати да би се 
имало смирено стабло. Висо-
ке температуре нису добре 
ни за јабуку, шљиву, брескву 
и трешњу, као ни крушку. 
Дојчиновић истиче да када 
је у питању заштита од града, 
ове године по Правилнику 
ресорног министарства, 70 
одсто средстава обезбјеђује  
Министарство за покривање 
воћњака противградним 
мрежама.  
„То се до сада никада није 
десило, наиме Министарство 
пољопривреде, шумарства 
и водопривреде је одлучило 
да снажно подржи воћарску 
производњу, а то  значи да 
имамо и осигурање које ће 
бити између 60 и чак и 70 од-
сто“, истиче Дојчиновић. 
Он подсјећа да траје проје-
кат ресорног министарства, 
у којем се даје 100.000 сад-
ница воћа бесплатно, за све 
оне који испуњавају услове 
да подигну нове засаде воћа. 

ВОЋКАМА ЗИМИ ПОТРЕБНО 600 ДО 700 ЛЕДЕНИХ САТИ

Текст:  Бојана Мајсторовић

Интегрисани здравстве-
ни информациони систем, 
ИЗИС, због хакерског напада 
није у функцији од почетка 
ове године. Пацијенти при-
једорског Дома здравља 

примјећују да је љекарима 
потребно више времена за 
преглед, јер умјесто на ра-
чунару, све морају да пишу 
оловком.
Из Дома здравља наводе да 
немогућност приступа елек-
тронским здравственим кар-
тонима пацијената у великој 
мјери отежава и успорава рад 
амбуланти и служби. Служ-
беник за информисање Дома 
здравља Приједор Ивана 
Шалабалија каже да ће сви 
пацијенти добити неопходну 

здравствену услугу.
“Због немогућности рада у 
ИЗИС-у добили смо од Фонда 
здравственог осигурања РС 
инструкције да у наредним 
данима, док ИЗИС не ради, 
не враћамо пацијенте нити 
им наплаћујемо прегледе, 

без обзира на статус осигу-
рања, а евидентирамо све 
у интерне протоколе. Због 
успорености оваквог начина 
рада, упутили смо апел па-
цијентима који нису хитни, 
да се телефонски заказују 
као и раније”, рекла је Шала-
балија.
Рецепти за лијекове попуња-
вају се у писаној форми. Ди-
ректор ЈЗУ Градска апотека 
Приједор Жељко Шормаз 
каже да су из Фонда здравст-

веног осигурања РС добили 
инструкције о начину рада 
након хакерског напада.
“Пад система је узроковао 
више проблема, али највише 
су погођени грађани и па-
цијенти. Тешко је свима, вје-
рујте, али нико нема чаробни 

штапић да ријеши проблем и 
морамо да апелујемо на стр-
пљење, али нико не иде код 
љекара уколико му то није 
потребно и не долази у апо-
теку ако му не треба да до-
бије лијек или нешто друго. 
Издавање лијекова се врати-
ло на пријашњи систем, при-
је увођења ИЗИС-а, сви се 
рецепти таксирају, све се то 
забиљежи. На крају ће се ти 
рецепти фактурисати Фонду 
како је прописано, али сада 

је то све спорије, комплико-
ваније, али ми ћемо одра-
дити свој дио посла, сви који 
дођу, добиће све што им је 
потребно”, поручује Шормаз.

Из Фонда здравственог оси-
гурања Републике Српске 
саопштили су да се интензив-
но ради на поновном успо-
стављању ИЗИС-а.

ЗБОГ ХАКЕРСКОГ НАПАДА ОТЕЖАН РАД ЉЕКАРА И АПОТЕКАРА

ШЕРАНИЋ: УСПОСТАВЉАЊЕ ИЗИС-а 
ЗА 10 ДО 15 ДАНА

Министар здравља и социјалне заштите Републике Српске 
Ален Шеранић рекао је да је над Интегрисаним здравстве-
ним информационим системом /ИЗИС/ Српске учињено 
криминално дјело и навео да очекује да ће систем бити 
успостављен за 10 до 15 дана. Шеранић је рекао да се, у 
оквиру Фонда здравственог осигурања Српске, континуи-
рано ради на успостављању и подизању базе ИЗИС-а, те 
да је битно да се све у оквиру наведеног система провјери 
прије него што буде подигнут.
“Важно је да су подаци сачувани, да имамо адекватне 
`бекап` базе које ће омогућити да оног тренутка када се 
подигне ИЗИС, он адекватно и функционише», рекао је 
Шеранић.
Он је захвалио грађанима за разумијевање и стрпљење, 
као и здравственим радницима који раде у отежаним 
условима.

Жељко Шормаз

Љекари поново све пишу оловком
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Достојанствено и спектакуларно прослављен је 32. рођендан Републике Српске. Централна свечаност одржана је у Бањалуци. Предсједник Републике Српске Милорад Додик уручио је у Банском двору одликовања заслужним институцијама 
и појединцима поводом обиљежавања Дана Републике. Потом је на Тргу Крајине, уз присуство највиших званичника из Српске и Србије, одржан свечани дефиле са око 3.400 учесника. Круна прославе био је свјетлосни спектакл са 200 дро-
нова, концерт познатих извођача те синхронизовани ватромет у Београду, Бањалуци и општинама и градовима Републике Српске. Свечаном дефилеу у Бањалуци и концерту на Тргу Крајине, је присуствовало више од 10.000 грађана, а све је 
протекло мирно и без иједног инцидента. Низом свечаности Дан Републике обиљежен је и у Приједору.

РЕПУБЛИКА СРПСКА ПРОСЛАВИЛА ДАН РЕПУБЛИКЕ И 32 ГОДИНЕ ПОСТОЈАЊАРЕПУБЛИКА СРПСКА ПРОСЛАВИЛА ДАН РЕПУБЛИКЕ И 32 ГОДИНЕ ПОСТОЈАЊА

Текст:  Мирјана Шодић

Поводом обиљежавања 
Дана Републике Српске - 9. 
јануара, предсједник Ре-
публике Српске Милорад 
Додик одликовао је Инфор-
мативно-пословни центар 
"Козарски вјесник" Орде-
ном Његоша III реда.
"Одликујемо све оне који су 
оставили трага у животу Ср-
пске", рекао је предсједник 
Републике Српске Милорад 
Додик, током уручивања 

одликовања заслужним 
личностима и институција-
ма које су имале велику 
улогу у стварању и очувању 
Српске.
Горан Вујчић, вршилац дуж-
ности директора ИПЦ "Ко-
зарски вјесник", захвалио 
се предсједнику Републике 
Српске на одликовању. 
"Одликовање радницима 
наше медијске куће значи 
пуно. Желим да се захвалим 
предсједнику Републике Ср-
пске Милораду Додику, што 

је препознао улогу и значај 
једног од најстаријих локал-
них медија у Српској. Ово 
признање је уједно и под-
стрек за наш још бољи рад и 
напредак", рекао је Вујчић.
Тања Мандић, вршилац 
дужности главног и одго-
ворног уредника ИПЦ "Ко-
зарски вјесник", изјавила је 
да је ово одликовање веома 
значајно, јер је добијено по-
водом Дана наше Републи-
ке Српске. 
"Радује нас што је година 
добро почела, признањем 
предсједника Републике 
Српске Милорада Доди-
ка. Наша медијска кућа 
ће и даље наставити свој 
рад заснован на професи-
оналним и етичким прин-
ципима новинарства уз 
подршку РС, локалне зајед-
нице и грађана Приједора. 
Опредјељење запослених је 
да и у будућности ‘Козарски 
вјесник’ остане важан стуб 
на медијској сцени и тако 
допринесе развоју и промо-
цији истинских вриједности 
града Приједора и РС", по-
ручила је Мандићева.
Орденом Његоша III реда 
одликован је и Фонд за про-

фесионалну рехабилитацију 
и запошљавање инвалида 
Републике Српске са сједи-
штем у Приједору. Пред-
сједник Милорад Додик 
орден је уручио Стевици 
Дроњку, вршиоцу дужности 
директора Фонда. 
Дроњак је истакао да је по-
носан на уручено признање.

"Ово је захвалност и заслу-
га, прије свега, запослених у 
Фонду. Али, у исто вријеме, 
то је завјет, мотив и обавеза 

да у годинама које су пред 
нама, своје законом дефи-
нисане обавезе морамо из-
вршавати још ефикасније и 
боље", рекао је Дроњак.
Дроњак је напоменуо да 
га радује чињеница да ин-
ституција предсједника 
Републике Српске и сам 
предсједник Милорад До-
дик прате рад, вреднују и 
награђују установе и преду-
зећа у Српској.
"Поносан сам на орден, али 
и на то што је Република Ср-
пска свој дан прославила на 
културан и достојанствен 
начин, онако како то наша 
Република и заслужује", по-
ручио је Стевица Дроњак.
Плакетом "Свети Стефан" 
одликована је Нађа Попо-
вић, ученица трећег разре-
да Електротехничке школе 
из Приједора, која је освоји-
ла прво мјесто на Републич-
ком такмичењу из матема-
тике. Плакетом "Амблем и 
застава Републике Српске" 
одликована је Мартина Се-
кулић, ученица деветог раз-
реда ОШ "Јован Дучић" из 
Ламовите, која је освојила 
награду на Републичком 
такмичењу из руског језика.

ПРЕДСЈЕДНИК ДОДИК УРУЧИО ЗАСЛУЖНО 
ОДЛИКОВАЊЕ "КОЗАРСКОМ ВЈЕСНИКУ"

Додик Вујчићу уручује признање 

Тања Мандић, Нађа Поповић и 
Стевица Дроњак 

КОНЦЕРТ ДАНИЦЕ ЦРНОГОРЧЕВИЋ И 
ВАТРОМЕТ ПОВОДОМ ДАНА РЕПУБЛИКЕ

Текст:  Мирјана Шодић
Фото: www.prijedorgrad.org

Поводом Дана Републике 
Српске, на Тргу мајора Зо-
рана Карлице, бројни При-
једорчани уживали су у 
концерту Данице Црногор-

чевић и пјесмама које славе 
нашу традицију и историју. 
"Нека вам је срећан Дан Ре-
публике Српске. Још дуго га 
славили у здрављу, миру и 
весељу. Искрено да вам ка-
жем, радо смо се одазвали 
на други позив градоначел-

ника Слободана Јавора, јер 
нам је прошле године било 
прелијепо у Приједору. 
Тако сте нас лијепо дочека-
ли, то увијек истичем, да се 
најљепше осјећамо овдје, 
као да смо дошли у своју 
кућу, а и јесте тако. Много 
вам хвала на томе", истакла 
је Даница.
Концерт Данице Црногорче-
вић, другу годину заредом, 
поклон је Града Приједора 
грађанима поводом Дана 
Републике Српске. И ове го-
дине концерту је присуство-
вао велики број грађана, а 
посебно младих.
"То указује само једно, да 
Република Српска има бу-
дућност, што нам је јако бит-
но. Важно је да будемо сви 
заједно и сложни, јер само 

на такав начин можемо са-
чувати и очувати Републику 
Српску. Сви заједно треба 
да чувамо, градимо, јачамо 
нашу Републику, јер је то 
наш идентитет. Без иден-
титета смо нико и ништа", 
истакао је Слободан Јавор, 

градоначелник Приједора.
У част Дана Републике, у 
Приједору је приређен ве-
лики ватромет, а зграда 
Градске управе била је ос-
вијетљена бојама заставе 
Републике Српске.

Бројни Приједорчани на концерту 

Зграда Градске управе освијетљена бојама заставе РС
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Достојанствено и спектакуларно прослављен је 32. рођендан Републике Српске. Централна свечаност одржана је у Бањалуци. Предсједник Републике Српске Милорад Додик уручио је у Банском двору одликовања заслужним институцијама 
и појединцима поводом обиљежавања Дана Републике. Потом је на Тргу Крајине, уз присуство највиших званичника из Српске и Србије, одржан свечани дефиле са око 3.400 учесника. Круна прославе био је свјетлосни спектакл са 200 дро-
нова, концерт познатих извођача те синхронизовани ватромет у Београду, Бањалуци и општинама и градовима Републике Српске. Свечаном дефилеу у Бањалуци и концерту на Тргу Крајине, је присуствовало више од 10.000 грађана, а све је 
протекло мирно и без иједног инцидента. Низом свечаности Дан Републике обиљежен је и у Приједору.

РЕПУБЛИКА СРПСКА ПРОСЛАВИЛА ДАН РЕПУБЛИКЕ И 32 ГОДИНЕ ПОСТОЈАЊАРЕПУБЛИКА СРПСКА ПРОСЛАВИЛА ДАН РЕПУБЛИКЕ И 32 ГОДИНЕ ПОСТОЈАЊА

Текст:  Зоран Совиљ 

Пoлaгaњe виjeнaцa кoд 
спoмeн-oбиљeжja „Зa крст 
чaсни“ и прислуживaњe 
свиjeћa у спoмeн-кoмплeксу 
„Кaмeни цвиjeт“ били су диo 

прoгрaмa oбиљeжaвaњa 9. 
jaнуaрa, Дaнa Рeпубликe Ср-
пскe. Рaтни вojни инвaлид 
и нoсилaц Oрдeнa Mилoшa 
Oбилићa, Љубaн Вилa, кaжe 
дa je Рeпубликa Српскa 
свeтињa кojу трeбa чувaти и 

рaзвиjaти у миру. 
“Нaшa Рeпубликa je нaшa 
свeтињa. Oнa je нaстaлa 
из нaшe бoрбe, из бoрбe 
бoрaцa Вojскe Рeпубликe 
Српскe и нajбoљих синoвa 
кojи су дaли живoтe зa 
Рeпублику Српску. Пoсeб-
нo мe рaдуje штo видим нa 
oвим скупoвимa дoстa нaшe 
млaдoсти, кoja би трeбaлo 
дa нaстaви дa чувa и њeгуje 
oнo штo смo ми ствoрили”, 
пoручуje Вилa.
У приjeдoрскoj Бoрaчкoj oр-
гaнизaциjи истичу дa су вe-
личaнствeнa oбиљeжaвaњa 
рoђeндaнa нajбoљи дoкaз 
кoликo српски нaрoд вoли 
Рeпублику Српску. 
“Окупљaњeм за 9. јануар, 
нe сaмo у Бaњaлуци нeгo и 
у Приjeдoру и свим грaдo-

вимa и oпштинaмa Рeпу-
бликe Српскe, нaдaм се дa 
je другoj стрaни, кoja нeгирa 
пoстojaње Рeпубликe Ср-
пскe, jaснo дa je Рeпубликa 
Српскa нeупитнa. Изa Рeпу-
бликe Српскe свим срцeм 
стojи њeн нaрoд, a пoсeбнo 
бoрци Oдбрaмбeнo-oтaџ-
бинскoг рaтa, кojи су зa 
њeнo ствaрaњe и oпстaнaк 
дaли нajвeћи дoпринoс”, 
кaжe Вojислaв Кoндић, 
прeдсjeдник приjeдoрскe 
Бoрaчкe oргaнизaциje.  
“Oнимa кojи су угрaдили 
свoje живoтe у тeмeљe Рeпу-
бликe Српскe дугуjeмo вeли-
ку зaхвaлнoст штo дaнaс жи-
вимo у слoбoди. Рeпубликa 
Српскa je симбoл слoбoдe. 
Жeлимo дa грaдимo мир 
и суживoт сa свимa кojимa 

je тo нaчин рaзмишљaњa 
и дjeлoвaњa”, рeкao je 
грaдoнaчeлник Приjeдoрa 
Слoбoдaн Jaвoр. “Нaжaлoст, 
у дaнaшњe тeшкo и изaзoв-
нo вриjeмe, видитe дa имa 
нaпaдa нa Рeпублику Српску 
сa свих стрaнa. Пoкушaвajу 
дa oскрнaвe истoриjу, дa ис-
прaвe истoриjу oнaкo кaкo 
њимa oдгoвaрa, пoлитич-
кoм Сaрajeву и пojeдиним 
стрaним, мoгу слoбoднo 
рeћи, дeлeгaциjaмa кoje jeд-
нoстaвнo нaђу свoj нeки ин-
тeрeс дa упoрнo пoкушaвajу 
дa у Рeпублици Српскoj и 
БиХ дижу нeкe тeнзиje. Mи 
жeлимo слoгу, jeдинствo и 
дa нa мирaн нaчин oдaмo 
пoчaст свим жртвaмa”, 
рeкao je Jaвoр.

OДATA ПOЧAСT БРAНИOЦИMA СРПСКE

Текст:  Зоран Совиљ 

Свaкe гoдинe, Рeпублич-
ки пeдaгoшки зaвoд и Mи-
нистaрствo прoсвjeтe и 
културe, у чaст рoђeндaнa 
Рeпубликe Српскe, oргaни-
зуjу мaнифeстaциjу “Теби на 
дар, Рeпублико!”, нa кojoj 
буду прeдстaвљeни учeнич-
ки литeрaрни и ликoвни 
рaдoви. Oвe гoдинe, чaст 
дa будe дoмaћин припaлa 
je Приjeдoру, кojи je трaди-
циoнaлнoм дoбрoдoшли-
цoм угoстиo брojнe учeникe 
из циjeлe Рeпубликe. Maшa 
Брajић, учeницa oснoвнe 
шкoлe из Звoрникa, вoли 
дa сликa, a њeн пoртрeт 

Филипa Вишњићa, у кoн-
курeнциjи вишe oд двиje 
хиљaдe ликoвних рaдoвa из 
110 oснoвних шкoлa, зaузeo 
je првo мjeстo. “Дрaгo ми 
je штo сaм имaлa прилику 
дa учeствуjeм нa oвoм кoн-
курсу. Mнoгo ми знaчи штo 
сaм oсвojилa првo мjeстo, a 
joш вишe штo je тo пoвoдoм 
рoђeндaнa нaшe Рeпубли-
кe. Нe бих тo успjeлa бeз 
пoмoћи нaстaвникa и рo-
дитeљa. Хвaлa Приjeдoру 
кao грaду штo мe дoчeкao 
нa oвaкo лиjeп нaчин”, кaжe 
Maшa. 
У Рeпубличкoм пeдaгoшкoм 
зaвoду зaдoвoљни су пoдр-
шкoм кojу су дoбили у При-

jeдoру, нaпoмињући дa je тo 
грaд културe и трaдициje, 
дoбрих нaстaвникa и учeни-
кa. 
“Пoсeбнo жeлим дa истaк-
нeм пoдршку Грaдa При-
jeдoрa, кojи je имao слухa 
дa oргaнизуje oвaкву мa-
нифeстaциjу, a ми смo, кao 
oбрaзoвнe институциje, 
прeпoзнaли Приjeдoр кao 
грaд гдje сe њeгуje трaди-
циja, чувa културa и истoриja 
нaрoдa и гдje рaдe дoбри 
нaстaвници и грaд кojи имa 
дoбрe и пaмeтнe учeникe”, 
истaклa je Слaђaнa Taнa-
сић, дирeктoр Рeпубличкoг 
пeдaгoшкoг зaвoдa.
У имe лoкaлнe зajeдницe, 

дoмaћин учeницимa и oстa-
лим гoстимa билa je Oливeрa 
Брдaр Mиркoвић, нaчeл-
ник градског Oдjeљeњa зa 
oбрaзoвaњe, здрaвствo, сo-
циjaлну зaштиту, прoнaтa-
литeтну и дeмoгрaфску пo-
литику. Oнa je нaглaсилa дa 
увиjeк пoсeбнo зaдoвoљст-
вo прeдстaвљa кaдa учe-
ници пoкaжу свoje знaњe, 
крeaтивнoст и нaдaрeнoст. 
“Зaдoвoљствo нaм je штo 
смo дaнaс дoмaћини нaкoн 
дугoг низa гoдинa oвe мa-
нифeстaциje. Зaдoвoљствo 
нaм je штo су нaши учeни-
ци имaли прилику дa при-
прeмe свeчaни прoгрaм, гдje 
су пoкaзaли свoje знaњe, 
вjeштинe, oнo штo свaки 
дaн рaдe у шкoлaмa. Дрaгo 

нaм je штo je билo прeкo 
двиje и пo хиљaдe учeсникa 
нa литeрaрнoм и ликoвнoм 
кoнкурсу, кojи Зaвoд вeћ 
трaдицинaлнo рaсписуje 
гoдинaмa”, рeклa je Брдaр 
Mиркoвићева. 
Нaкoн oтвaрaњa излoжбe 
учeничких ликoвних рaдoвa, 
oдржaнa je свeчaнa aкaдe-
миja пoсвeћeнa рoђeндaну 
Рeпубликe Српскe. Прoгрaм 
су припрeмили учeници 
приjeдoрских oснoвних и 
срeдњих шкoлa и Дjeчиjи 
вртић “Рaдoст”.  Сaлa при-
jeдoрскoг пoзoриштa билa 
je мaлa дa прими свe oнe 
кojи су жeљeли дa прaтe 
прoгрaм и уживajу у при-
кaзaнoм умиjeћу нaших учe-
никa. 

И УЧEНИЦИ УВEЛИЧAЛИ РOЂEНДAН РEПУБЛИКE
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Текст:  КВ

• Шта је  ХПВ вирус и како се 
преноси?
- ХПВ вирус је најчешћа полно 
преносива инфекција. Сма-
тра се да ступањем у сексуал-
не односе, готово сви добију 
ову инфекцију. На срећу, нису 
сви типови овог вируса исти. 
Неки су потпуно безазлени, 
не доводе до икаквих тегоба. 
Са друге стране, постоје ти-
пови вируса који доводе до 
јако тешких и озбиљних ком-
пликација, укључујући и кар-
циноме. Највише се говори о 
карциному грлића материце, 
али сада знамо да овај ви-
рус доводи и до карцинома 
других локализација (пенис, 
анус, вулва и вагина, неке 
врсте карцинома усне слуз-
нице, грла и једњака). Поред 
карцинома, овај вирус дово-
ди и до развоја премалигних 
стања на грлићу материце, 
која захтијевају оперативно 
лијечење, које може бити уз-
рок каснијих компликација у 
току трудноће. Такође, полне 
брадавице, које су све чешћи 
разлог јављања на гинеко-
лошке прегледе код младих 
девојака и њихових партне-
ра, изазване су појединим 
типовима ХПВ вируса.  
Важно је знати да се вирус 
може пренијети са особе која 
не зна да га има, тј. нема ни-
каквих симптома инфекције! 

Шта се дешава након инфек-
ције ХПВ вирусом?
- Након инфекције, постоје 
три могућности. Код већине 
инфицираних особа, имуни 
систем се сам ослободи ви-
руса током прве двије године 
након заражавања, без ика-
квих посљедица. Код неких, 
имуни систем не препознаје 
вирус или није у стању да га 
савлада, те долази до развоја 
болести. Вирус може да оста-
не “притајен” у организму, те 
да чека “повољан моменат”, 
а то је обично пад имунитета, 
те да тада доведе до развоја 
болести и неколико деценија 
након инфекције. 

• До којих болести може до-
вести ХПВ вирус?
- Какво стање ће се развити, 
зависи од типа ХПВ вируса 
којим је особа заражена. Ако 
је особа инфицирана ниско-
ризичним (неонкогеним) 
типовима 6 и 11, долази до 
појаве бенигних тумора (ге-
ниталне брадавице - конди-
ломи и папиломи ларингса). 
Са друге стране, у случају 
перзистенције вирусне ин-
фекције изазване високори-
зичним (онкогеним) типо-
вима, може доћи до појаве 
карцинома грлића материце 
и аногениталне регије (ва-
гине, вулве, ануса, пениса), 
карцином корена језика, 
крајника, ждрела, ларинкса.

Како вакцина дјелује?
- Вакцина против ХПВ покри-
ва девет типова ХПВ вируса, 
од тога два типа који доводе 
до развоја полних брадавица 
(кондилома), те седам типо-
ва вируса који су најчешћи 
проузроковачи карцинома и 
премалигних стања. Као та-
ква, она штити против типова 
ХПВ који узрокују приближно 
90 одсто карцинома грлића 
и 90 одсто гениталних кон-
дилома. Ради се о вакцини 
Гардасил 9 која је одобрена 
од стране Америчке агенције 
за храну и лијекове и Европ-
ске агенције за лијекове. Ре-
гистрована је у Агенцији за 
лијекове и медицинска сред-
ства Босне и Херцеговине. 
Користи се у свим земљама 
Европске уније и САД. Вакци-
на је произведена рекомби-
нантном ДНК технологијом. 
Не садржи вирус, нити ви-
русну ДНК, већ само проте-
ин налик једном од проте-
ина вируса, који је добијен 
у квасницама. Не постоји 
нити најмања шанса да вак-
цина доведе до инфекције 
или неке болести узрокова-
них ХПВ вирусом. Показано 
је да ХПВ вакцине подстичу 
стварање високог титра не-
утралишућих антитијела, за 
разлику од природне инфек-
ције након које је стварање 
антитијела слабо. Више од 99 
одто вакцинисаних развија 

одговарајући ниво антитије-
ла на типове ХПВ укључене у 
вакцину.

• Зашто је важно да се при-
ми ХПВ вакцина?
- Вакцина против обољења 
изазваних хуманим папи-
лома вирусима је уведена у 
преко  100 земаља свијета. 
Дато је више од 500 милиона 
доза. Примјена ове вакцине 
у појединим земљама омо-
гућила је да се скоро иско-
ријени рак грлића матери-
це, као и полне брадавице. 
Вакцина против ХПВ смањује 
број случајева рака грлића 
материце за 90 одсто. Ово 
су показали резултати бри-
танске студије која је прати-
ла дјевојчице које су 2008. 
примиле ову вакцину. Као и 
све друге вакцине, и ова је 
под константним надзором, 
раде се бројна испитивања 
и прати се и безбједност и 
учинковитост. Сви резултати 
недвосмислено упућују да је 
вакцина високо безбједна и 
високо ефикасна у превен-
цији наведених болести. 

• Када је најбоље вакцини-
сати дјецу?
- Свакако, прије ступања у 
сексуалне односе је важно 
обавити вакцинацију. Пери-
од од 12 до 15 година је иде-
алан за вакцинацију. У том 
периоду је одговор имуног 

система најбољи. 

• Какав је поступак вакцина-
ције?
- Родитељи се са својим дје-
тетом јављају у тим породич-
не медицине, одакле ће на-
кон прегледа бити упућени у 
Хигијенско-епидемиолошку 
службу Дома здравља При-
једор, гдје се обавља вакци-
нација. Вакцина је бесплатна 
за дјецу до навршених 15 го-
дина, а након тога се плаћа. 
Цијена је 210 КМ, а вакцина-
ција се врши у Институту за 
јавно здравство Републике 
Српске у Бања Луци. 

• Koja je Ваша порука за ро-
дитеље?
- Важно је да се свако од нас 
адекватно информише и до-
несе одлуку да ли ће вакци-
нисати своје дијете. Такође, 
важно је и да будемо свјес-
ни да имамо одговорност за 
овај аспект здравља наше 
дјеце, да ћемо, ако ништа 
друго, имати моралну одго-
ворност уколико дође до раз-
воја болести које смо могли 
спријечити, а нисмо. Боље 
је дјеловати превентивно, 
спријечити, а не лијечити. 
Ако то раде родитељи бога-
тих и напредних земаља, за-
што не бисмо и ми?! Имаће-
мо једну бригу мање!

Др Миљана Станојевић Анђић, специјалиста гинекологије и акушерства

СВЕ ШТО РОДИТЕЉИ ТРЕБАЈУ ЗНАТИ О 
ХПВ ВАКЦИНАЦИЈИ

Вакцинација против ХПВ вируса у свијету је доступна већ скоро двије деценије. Показало се да је без-
бједна и ефикасна. У Републици Српској, вакцинација је почела у априлу 2022. године. Међутим, стиче 
се утисак да је још увијек недовољна информисаност родитеља о значају ове вакцине. 
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Текст:  Гордана Каурин

Антибиотике користите од-
говорно и савјесно, поручују 
доктори. Претјерана употре-
ба антибиотика, осим што 
може бити штетна за поје-
динца, доприноси и развоју 
резистенције. Антибиотици 
се користе искључиво по 
препоруци доктора, а у апо-
текама се не могу добити 
без рецепта. У Градској апо-
теци „Козара“ напомињу да 
се антибиотици не издају 
без љекарског рецепта. Је-
лена Милојица, магистар 
фармације, истиче да грађа-
ни често без рецепта траже 
антибиотик и за вирусне ин-
фекције, на које иначе анти-
биотик не дјелује.

 „Прекомјерна употреба ан-
т и б и о т и к а 
д о в о д и 
до ре-
з и -

стенције бактерија, бакте-
рије ставарају отпорност на 
антибиотике, тако да може-
мо доћи у ситуацију да по-
стоје бактерије на које више 
ниједан антибиотик не д је-
лује“, наводи она.
Др Горан Предојевић, спе-

цијалиста ин-
терне медицине 

и субспецијалиста  
гастроентеролог из ЗУ 

Центар „Др Предојевић“, 

каже да има утисак да се ан-
тибиотици узимају некритич-
но, те да је њихова употреба 
била посебно изражена за 
вријеме и послије короне.
„Прије свега, антибиотике 
треба узимати само кад тре-
ба, и то у дозама и у дужини 

трајања која је потребна и 
не више од тога. Болесници 
који узимају антибиотике, 
могу да болују и од различи-
тих других болести, тако да 

имају различите коморби-
дитете, болесници којима је 
имуни систем слаб, тако да 
антибиотици могу довести 
до разних посљедица, прије 
свега инфекција“, напомиње 
др Предојевић.
Рационалном употребом ан-

тибиотика, долазимо до нај-
бољег начина борбе против 
антибиотске резистенције. 
Антибиотике треба при-
мјењивати искључиво кад 

је у питању узрочник инфек-
ције бактерија.
Један од главних узрока поја-
ве супербактерија је пре-
комјерна употреба антиби-
отика. Свјетска здравстена 
организација процјењује да 
због инфекција узрокованих 

антибиотик-резистентним 
сојевима, годишње оболи 
два  милиона људи.

Текст:  Гордана Каурин

По процјенама Свјетске здрав-
ствене организације, загађен 
ваздух убије око седам милио-
на људи годишње широм свије-
та. Загађен ваздух је у 2020. 
години био четврти по рангу 
фактор ризика за појаву хро-
ничних незаразних болести, по-
слије прехрамбених навика, ви-
соког крвног притиска, пушења 
и високих вриједности шећера 
у крви. Готово цјелокупна свјет-
ска популација која живи у гра-
довима, изложена је вриједно-
стима загађујућих материја које 
прелазе препоручене вријед-
ности. Загађење ваздуха може 
штетити акутно, као и хронич-
но, потенцијално угрожавајући 
сваки орган у тијелу. Приједор-
чани ипак наводе да им најви-
ше смета густа магла. У Дому 
здравља кажу да се повећава 
број хроничних болесника који 
осјећају погоршање свог здрав-
ственог стања због магле која је 
изражена током великог броја 
дана у години. Ивана Шалаба-
лија, службеник за односе с 
јавношћу, истиче да најчешће 
погоршање здравственог стања 
усљед појаве магле осјећају па-

цијенти са хроничном опструк-
тивном болести плућа, бронхи-
тисом и астмом.
„Симптоми који се јављају код 
ових пацијената су осјећај не-
достатка ваздуха, гушење и ка-
шаљ. Дешава се и да људи када 
дођу из иностранства, а да су 
раније боловали од хроничних 
опструктивних болести, због 
неповољног утицаја магле у на-
шем граду одмах осјете здрав-
ствене тегобе“, додаје Шалаба-
лија.
Да магла и смог неповољно ути-
чу на астматичаре, потврђује и 
предсједница Удружења „Ане-
мона“ Илинка Мацура.
„Моја препорука за астматича-
ре и све оне који имају проблем 
са респираторним органима је-
сте да није тешко маска да се 
стави преко уста и носа, да баш 
не удишу тај зрак“, појашњава 
Мацура.
Нова студија указује на 8,8 ми-
лиона пријевремених смрти 
сваке године као посљедицу за-
гађеног ваздуха у свијету - дво-
струко више него што су биле 
раније процјене, што загађе-
ност чини већим убицом него 
дувански дим.     

ЗАГАЂЕН ВАЗДУХ И МАГЛА ИЗАЗИВАЈУ ЗДРАВСТВЕНЕ ПРОБЛЕМЕ

ПРЕКОМЈЕРНА УПОТРЕБА АНТИБИОТИКА ОПАСНА ПО ЗДРАВЉЕ

Др Горан Предојевић
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Текст:  Бојана Мајсторовић

Музеј Козаре, уз подршку 
Града Приједора, расписао 
је конкурс за учешће на пе-
том међународном бијеналу 
радова на папиру “Приједор 
2024”. Директор Музеја Ко-
заре Драгана Мамић за “Ко-
зарски вјесник” каже да је 
конкурс отворен до 31. марта 
и да право учешћа имају сви 
пунољетни ликовни ствара-
оци, који прихватају услове 

конкурса. Три су изложбене 
категорије, цртеж и графика, 
сликарство и интермедија. 
Жири ће изабрати три рада 
која ће бити награђена са по 
500 евра.
“Технике и теме за све учес-
нике су потпуно слободне, 
важно је само да учесни-
ци конкуришу са два рада у 
истој изложбеној категорији, 
а што се тиче теме и техни-
ке, ствараоци имају потпуну 

слободу и важно је напоме-
нути да је то бијенале радо-
ва малог формата, тако да су 
према Правилнику највеће 
дозвољене димензије А4 
формата”, каже Мамићева.
Жири чине ликовни умјет-
ници Милош Ђорђевић и 
Светлана Волиц из Србије и 
Зоран Бановић из Републике 
Српске, а селекција и жири-
рање радова вршиће се од 7. 
до 10. маја.

“Ово бијенале је једино у БиХ 
које је међународног карак-
тера, тако да је то изузетно 
значајно за Музеј Козаре, али 
и за Град Приједор и свакако 
нешто што треба да се наста-
ви као традиција у овом гра-
ду”, поручила је Мамићева.
Ствароци своје радове могу 
слати на адресу Музеја Ко-
заре, а све детаљне инфор-
мације и обрасци доступни 
су на званичним страница-

ма ове установе http://www.
muzejkozare.org/ и бијенала 
https://bijenale.muzejkozare.
org/. Конкурсом је дефиниса-
но да учесници из Приједора 
не плаћају партиципацију, за 
учеснике из иностранстава 
она је 10 евра, а из БиХ 10 
КМ.
Само оригинални радови, 
настали у посљедње двије го-
дине, које техничка комисија 
буде вредновала као дјела 
високог умјетничког и про-
фесионалног домета, биће 
прихваћени за излагање, а 
изложба ће бити организо-
вана у Музеју Козаре од 20. 
августа до 30. септембра ове 
године.

РАСПИСАН КОНКУРС ЗА МЕЂУНАРОДНО БИЈЕНАЛЕ 
РАДОВА НА ПАПИРУ

Музеј Козаре

Драгана Мамић, 
директор Музеја Козаре 

Текст:  Гордана Каурин

У Музеју Козаре отворена је 
изложба радова са Ликовне 
колоније „Ракани 2022“. Да-
риа Вујатовић, вишеструки 
учесник Ликовне колоније 
„Ракани“ и аутор предговора 
каталога за ову изложбу, ре-
кла је да је на овој колонији 
учествовало 13 сликара. 

„На изложби се могу видјети 
радови аутора који се баве 
натуралистичким мотивима, 
а с друге стране сусрећемо 
се с ауторима који су, борав-
ком на Ликовној колонији 
‘Ракани’, продубили своје до-
тадашње изразе и ту се ради 
о неким већ апстрахованим 
ликовним изразима. Што се 
техника тиче, углавном је 
рађено уље на платну, акрил 
и акварел“, рекла је Вујато-
вићева.
Мирјана Дрљача, документа-
рист у Галерији у Новом Гра-
ду, рекла је да Ликовна коло-
нија „Ракани“ траје скоро 40 
година. По њеним ријечима, 
учесници су најзначајнији 
сликари друге половине 20. 

вијека и врло значајни сли-
кари двадесетих година 21. 
вијека. 
„Наша збирка сад броји више 
од 700 слика и то је оно на 
што смо јако поносни, али 
једнако тако смо поносни и 
на атмосферу у Раканима“, 

истакла је Дрљача. 
Ова изложба уприличена је 
захваљујући дугогодишњој 
сарадњи Музеја Козаре из 
Приједора и Културно-обра-
зовног центра Нови Град. 
Директор Музеја Драгана 
Мамић истакла је да је та са-

радња досегла завидан ниво. 
Што се тиче Конкурса за из-
лагачку сезону 2024. године 
у Музеју Козаре,  Умјетнички 
савјет на челу са предсједни-
ком, вишим кустосом Алек-
сом  Милићем, изабрао је 
два излагача за ову годину, а 

њихове изложбе ће бити ре-
ализоване током октобра и 
новембра текуће године. За 
фебруар је најављена излож-
ба „Етнологија - вез и злато-
вез“, у сарадњи са Музејом 
Херцеговине.    

ОТВОРЕНА ИЗЛОЖБА РАДОВА СА ЛИКОВНЕ КОЛОНИЈЕ „РАКАНИ“
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Текст:  КВ

Раденка Шева, глумица 
Народног позоришта Репу-
блике Српске, многима је 
позната као Милка, по лику 
који тумачи у популарном 
филму и серији ‘’Добро ју-
тро, комшија’’. Раденка при-
знаје да је Милка постала 
њено друго име, те да је чак 
и њене комшије тако зову. 
Први пут је стала на позо-
ришну сцену са шеснаест го-
дина, у улози балерине. 

‘’Сачека те тако у животу 
улога ничим изазвана, али 
то су лијепе ствари у животу 
једног глумца, јер знаш да 
си урадио нешто како треба. 
Кад радимо ликове у позо-
ришту и у филмовима, свака-
ко да се спремамо, а мени је 
Милка тако постала моја, то-

лико ми је било лако да је на-
правим и лако је играм зато 
што је толико животна и ау-
тентична. Присјетим се жена 
из свог дјетињства, почев од 
баба, стрина, ујни, тетака, 
баш све је у тој Милки. Нема 
већег комплимента него кад 
те људи дочекују са осмије-
хом, а нарочито дјеца. Милка 
представља жену која је стуб 
куће, која брине о свему и 
то је оно што је наше тради-
ционално. Ослањамо се на 
традицију и старе обичаје’’, 
прича Раденка за ‘’Козарски 
вјесник’’.
Додаје да у “Комшији” нису 
очекивали популарност так-
вих размјера. 
‘’У почетку нам је била сиро-
машна продукција, радили 
смо уз помоћ штапа и кана-
па, али са много љубави и из 
ината да покажемо да имамо 

могућности да у Републици 
Српској снимамо сопствене 
серије и филмове, да имамо 
своје камермане, тонце, ре-
дитеље. Знамо да смо ура-
дили добар посао, јер може 
бака са унучетом да сједне и 
гледа серију’’, додаје позната 
глумица. 
Глума је саставни дио њеног 
живота. Никада није имала 
дилему чиме ће се бавити. 
Постоји, каже, оно што многи 
не знају, а то је да је на сцену 
први пут стала као балерина. 
‘’Када је у питању глума, ми-
слим да је то нешто што је 
моје морање, никада нисам 
имала дилему шта ћу у жи-
воту да будем. Најсмјешнија 
ствар је да сам на позоришне 
даске ступила као балерина. 
Први пут сам на сцену тада-
шњег Народног позоришта 
Босанске Крајине стала са 

16 година, гдје сам статира-
ла као балерина у предста-
ви ‘Славолук’. Сви падају 
од смијеха кад то причам, 
јер кад ме виде, не могу за-
мислити да сам некад била 
балерина. Тај први корак на 
сцени ми је учврстио моје 
морање које сам осјећала 
изнутра и  то да је позориште 
мој живот’’, говори Шева.
У Народном позоришту Репу-
блике Српске већ је 30 годи-
на. Срећна је што своју љубав 
може да претвори у посао. 
Позоришну публику, каже, 
ништа не може да замијени. 
‘’Најљепше је кад играш на 
позорници и можеш одмах 
да добијеш повратну инфор-
мацију да је то добро, да 
се људи насмију, да се пре-
познају, па кад жена гурне 
свог мужа у публици и каже 
‘Е, овако ти мени’, онда зна-
те да је то добро. Позориште 
треба да буде огледало жи-
вота и да укаже на оно што 
ваља и не ваља. Комедија је 
најозбиљнија могућа ствар у 
позоришту и не можеш да иг-
раш, ако ниси озбиљан драм-
ски глумац’’, прича Раденка.
За младе који желе да по-
стану дио глумачког свијета, 
има јасну поруку.
‘’Стрпљење. Учење. Читање. 

Рад на себи. То је оно што им 
искрено савјетујем, јер само 
то даје добре резултате. Вје-
рујте ми, знам из искуства’’, 
каже за крај чувена Милка. 

ОСЈЕЋАЊА СУ 
НАЈВРЕДНИЈА НА 

СЦЕНИ

‘’Кроз рад у позоришту, 
успијевала сам да рије-
шим неке своје животне 
тешкоће. То је пут који 
може да помогне у при-
ватном животу, јер немо-
гуће је избјећи повезаност 
приватног живота и про-
фесије. Не посуђујемо ми 
само своје тијело, него оно 
што је много вредније, а то 
су наша осјећања’’, истиче 
Шева. 

Раденка Шева, глумица Народног позоришта Републике Српске

ПРВИ ПУТ СТАЛА НА СЦЕНУ КАО БАЛЕРИНА

Милка и Неђо

Раденка са колегама 
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Текст:  Фонд солидарности
„Душа дјеце“

Због све чешћих апела за 
прикупљање новчаних 
средстава у средствима јав-
ног информисања у вези са 
лијечењем дјеце до 18 го-
дина старости у иностранст-
ву, обавјештавамо јавност о 
сљедећем:
Фонд солидарности за 
дијагностику и лијечење 
обољења, стања и повреда 
дјеце у иностранству, у пот-
пуности финансира трошко-
ве лијечења дјеце до 18 го-
дина старости и то онда када 
се лијечење не може спро-
вести у здравственим уста-
новама које имају потписан 
уговор са Фондом здравст-
веног осигурања РС. Поред 
лијечења, Фонд солидарно-
сти рефундира путне трош-
кове и трошкове смјештаја 
за родитеље дјеце која се 
лијече у иностранству, а од-
недавно је и поједноставље-
на процедура остваривања 

права на финансирање 
дијагностике и лијечења пу-
тем наше установе.  
Од почетка рада, па до данас, 
Фонд солидарности финан-
сирао је лијечење и дијагно-
стику у иностранству за 653 
дјеце, за шта је издвојено 
више од 35 милиона КМ.
Упркос томе, у средстви-
ма јавног информисања су 
присутни апели у којима се 
моле грађани да помогну у 
финансирању лијечења дје-
це у иностранству. Примјера 
ради, у протеклом периоду, 
забиљежена су три случаја 
у којима је Фонд солидар-
ности већ уплатио средства 
за лијечење дјеце у ино-
странству, а у медијима се 
објављују апели за помоћ.
Нама није познато због чега 
се то дешава, јер од почет-
ка рада Фонда солидарно-
сти апелујемо и на медије, 
невладине организације и 
грађане да се прво обрате 
Фонду солидарности како 
би се информисали о свим 
могућностима финанси-

рања лијечења у иностран-
ству. Поред апела, спровели 
смо бројне активности које 
су имале за циљ да инфор-
мишу све грађане у Репу-
блици Српској о постојању 
наше установе. 
Напомињемо и да је пракса 
Фонда солидарности да сва-
ку информацију која се поја-
ви у медијима, а односи се 
на лијечење дјеце, провјера-
ва, а и позивају се родитељи 
уколико се нису обратили са 
захтјевом за финансирање 
лијечења у иностранству да 
то  учине.
Дакле, да би Фонд соли-
дарности финансирао лије-
чење дјеце у иностранству,  
неопходна је препорука и 
приједлог здравствене уста-
нове у којој се дијете лије-
чи за даљу интервенцију у 
иностранству, док експери-
менталне методе које нису 
научно доказане, Фонд со-
лидарности, у складу са за-
коном који регулише наш 
рад, не финансира.
Зато још једном апелујемо 

на јавност да им прва адре-
са када је у питању лијечење 
дјеце у иностранству буде 
наша установа која је и осно-
вана са тим разлогом и за 
коју грађани широм РС, из-
међу осталих, од својих плата 
издвајају новац за лијечење 
дјеце у иностранству.
Будући да се оснивањем 
наше установе системски 
ријешило једно од важних 
питања, а то је финансирање 
лијечења дјеце у иностран-
ству, управо како родитељи 
не би морали сами да при-
купљају новац за лијечење, 
организовањем и објављи-
вањем апела за новчане до-
нације, без додатне провјере 
о томе да ли је Фонд солидар-
ности  већ уплатио средства, 
доводи се у питање дигнитет 
саме установе, али и свих 
грађана који већ издвајају 
свој новац за лијечење дјеце 
посредством наше установе.
Исто тако апелујемо и на ор-
ганизаторе хуманитарних ак-
ција да јасно назначе у које 
сврхе се прикупљају средст-

ва, јер се цјелокупна јавност 
може да доведе у заблуду, 
уколико је већ плаћено лије-
чење, а објављују се апели за 
помоћ. Организовање хума-
нитарних акција је легитим-
но право породице и органи-
затора, али је јако важно због 
саме јавности да се назначи 
уколико је новац потребан за 
друге сврхе, попут трошкова 
за живот, медицинске реха-
билитације или медицинских 
средстава, које Фонд соли-
дарности у складу са зако-
ном не финансира, а не за 
лијечење.
Фонд солидарности ће и 
даље транспарентно и одго-
ворно да управља средстви-
ма која се искључиво користе 
за лијечење дјеце у иностран-
ству, а будући да из године у 
годину имамо све мањи број 
захтјева грађана који не желе 
да учествују у финансирању 
лијечења дјеце у иностран-
ству, то нам јасно показује да 
смо на чврстом путу грађења 
повјерења цјелокупне јавно-
сти.

ФОНД СОЛИДАРНОСТИ ПРВА 
АДРЕСА ЗА ФИНАНСИРАЊЕ 

ЛИЈЕЧЕЊА У ИНОСТРАНСТВУ

Вољеном

МИЛАНУ ДЕЛИЋУ

Вријеме које пролази, не умањује тугу за 
тобом. Остаћеш заувијек у нашим срцима и 
у нашим мислима.
Твоји: супруга Беба, кћерке Јадранка и Мирјана, зетови Андреј и 
Дарко, унучад: Анастазија, Софија, Дуња и Милан.

18686

Дана 9.1.2024. навршило се 40 дана како нас 
је напустио наш драги

ЗОРАН ДОДОШ

Опет, остаће нам дивно сјећање на све лије-
пе заједничке тренутке проведене с тобом, 
тренутке пуне весеља и пјесме уз гитару и 
твоју тамбурицу.
Хвала ти, Зока, за све!
Твоји: брат Синиша Додош са породицом, синови Бојан и Милан са 
породицама и шурјак Бранко Јокић-Роки са породицом.

18687

ОГЛАС

Луксузан трособан стан од 81м2 у „Вили Стефан“ на првом 
спрату, намјештен, мијењам за једнособан у приземљу, или 
мању приземну кућу без улагања што ближе граду или у 
граду. Могуће је и уз договор и узимање пословног просто-
ра у приземљу са могућношћу адаптације у стамбени ccc 
30-40м2.
Предност-простори без степеница. 
Све информације на телефон нон-стоп: 065/300-824

У сриједу, 17. јануара, навршавају се двије тужне 
године како нас је заувијек напустила наша вољена 

и никад прежаљена

РАЈКА СЕКА ЂАКОВИЋ
Почивај у миру и нека те анђели чувају.

Твоји најмилији.
01/24
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Дана 13.1.2024. навршава се 40 
тужних дана откако нас је заувијек 
напустио мој драги супруг, наш 
отац, деда и прадеда

МИЛАН (ИЛИЈА) 
ГРУБИША

Захвални што смо те имали. Заувијек ћеш остати у нашим срцима и 
мислима. Почивај у миру Божијем.

Твоји: супруга Смиља, кћерке Биљана и Ведрана са породицама.
18684

Дана 13.1.2024. навршавају се три године од смрти 
нашег драгог

САВАНА РУЊЕ
Без обзира колико је година прошло откако си нас 
напустио, још увијек тугујемо због твоје смрти.
Недостајеш нам и сјећања на тебе остају у нашим 
срцима.
Твоји: супруга Биљана, кћерке Данијела и Љиљана 
са породицама. 18693

Тужно сјећање на драгог супруга, оца и дједа

ЈОВАНА БАНОВИЋА
(18.1.2021 - 2024)

Заувијек остајеш у нашим сјећањима и бол је све 
јачи.
Твоји: супруга Слободанка, кћерка Весна и син 
Марко, зет Андрија, снаха Бојана, унучад: Данило, 
Јован, Катарина и Софија. 18694

Дана 13.1.2024. навршава се 40 дана од 
смрти мог брата

МИЛАНА (Живко) ЗУРЊЕ
(1941 - 2023)

Вољени никад не умиру.

Твоја сестра Милка са породицом.

18689

Дана 13.1.2024. навршава се 40 тужних 
дана од смрти наше вољене

МИРЈАНЕ ЧИЧА
(1948 - 2023)

Твоја љубав, доброта и племенитост 
остаће вјечно у нашим срцима.
Твоји најмилији: син Младен, кћерка 
Биљана, снаха Зорица, зет Милан, 
унучад: Небојша, Дејан, Марко и Дејана.

18691

Дана 15.1.2024. навршава се девет тужних 
година откако ниси с нама

ДРАГО ТОПИЋ

Прође још једна година  без тебе, али ти ћеш заувијек живјети у нашим 
срцима.
Твоји: Славица, Немања, Никша и Николина. 18685

Дана 15.1.2024. навршава се девет 
тужних година откако ниси са нама

ДРАГО ТОПИЋ
Без обзира колико је година прошло, 
још увијек нам исто недостајеш. Бол нас 
никад неће оставити на миру.
Твоји: отац Милорад, мајка Ружица, 
брат Далибор, снаха Данијела, синовке 
Андреа и Матеа.

18685

Дана 11.1.2024. навршиле су се двије године 
од изненадне твоје смрти

МИРА МУТИЋ
(1949 - 2022)

Вјечно ћеш остати у нашим срцима и мислима, дани пролазе, а туга 
остаје. Твоји најмилији: супруг Милош, син Радојица, кћерка Данијела 
са породицама. 18688

Тужно сјећање на драгу 
мајку и баку

МИЛОЈКУ ДЕРЕТИЋ
(2016 - 2024)

Вријеме пролази, сјећање на тебе остаје заувијек.
Твоји најмилији.

18695

Посљедњи поздрав

ЗВОНИМИРУ 
ПАУНОВИЋУ

Од ратних другова чете 
везе 43. ПМТБР.

18690

Тужно сјећање

ДУШАНКА ГВОЗДЕН
(2015 - 2024)

Године пролазе, али ми још 
увијек недостајеш.
Твоја Сања.

18692
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Текст:  КВ

На свечаној академији пово-
дом Дана РС, познати позо-
ришни редитељ и сценариста 
Никола Пејаковић Коља при-
сутнима се обратио бесједом 
коју би сви требало да науче.
- Вјерујем да свака ријеч коју 
неко изговори, свако дјело 
које учини, сваки покрет који 
начини свјесно или несвјес-
но, све је то исповијест. Јав-
но исповједање пред људи-
ма и пред Богом, откривање 
своје личности и унутрашњих 
стања. Сваки свјесни звук 
који изађе из човјека, свака 
слика, све што напише, све је 
то његов дубински портрет, 
његова мистична исповијест. 
Стајали пред људима или 
пред Богом живим, све је 
исповједање. И када човјек 
у својој заблуди изабере да 
лаже, он само говори исти-
ну о својој лажљивости. На 
нама је да живимо и говори-
мо без страха. Данима сам 
размишљао о чему бих мо-
гао да говорим. Схватио сам 
да би требало да говорим о 
темама које ме као цунами 
потопе сваке године када 
дође овај дан. Могао бих да 
говоримо о томе шта је за-
десило наш српски народ од 
краја Другог свјетског рата до 
данас. Да набрајам невиђе-
не злочине и ране које смо 
сами себи нанијели и које су 
нам други нанијели. Да при-
чам о разарању наше наци-
оналне народне библиотеке 
на Косанчићевом венцу, о 
том културном и интелекту-
алном геноциду прве врсте. 
О ћоравим кутијама које су 
услиједиле, о стрељањима 
по Београду, Херцеговини, о 
убијању по Србији оних који 
нису хтјели да служе новој 
комунистичкој вјери, и новом 
вођи чије име не желим ни 
да поменем. Или о забрани 
коју су након краја рата пот-
писали наши српски кадрови 
да се Срби не смију враћати 
на своје огњиште, на своју зе-
мљу на Косово и Метохију и 
да је ово данас само наплата 
тих црних потеза, те неслуће-
не издаје која је трајала пола 
вијека. Могао бих да при-
чам о односу према нашој 
СПЦ, о злочинима против 
свештенства, о на силу и на 
суво обријаним калуђерима 
и свештеницима. О Голом 

отоку, о идеолошким заблу-
дама. Могао бих да причам 
о Ћопићу, Андрићу, Михизу, 
о Селимовићу, о великима 
који су пристали да буду дио 
социјалистичког друштва 
које се, по свему што данас 
знамо о томе, могло назва-
ти диктатура. Парадоксално, 
комунисти су то признавали 
и поносили се тиме, нази-
вајући то у заносу надахну-
то диктатура пролетеријата. 
Могао бих да причам о њи-
ховим мотивима, страшним 
тајнама, о њиховим мука-
ма, а све им је, што се мене 

тиче, опроштено. Могао бих 
да причам о завјери против 
српског народа на крају 20. 
вијека. Завјеру коју смо сами 
спроводили против себе, а 
коју су водили други. Могао 
бих да причам о демонски 
смишљеном медијском рату 
против Срба, о санкцијама 

90-тих, о невиђеној неправ-
ди и бомбардовању и сила-
ма мрака које се не боје Бога 
и које користе своју наказну 
памет, свој хохштаплерај и 
нашу неописиву глупост да 
нам науде. Могао бих да при-
чам о Међународном праву, 
двоструким стандардима и 
притисцима, о пријетњама и 
неправдама које су као тала-
си неуморно запљускивали 
и запљускују Србију и Репу-
блику Српску. Могао бих и да 
нас подсјетим на ријечи Саве 
Текелије који је упозоравао 
колико је опасно дијелити 

Србе на Далматинце, Босан-
це, Шумадинце, Црногорце 
и тако даље. Ми ту несрећу 
коју је Сава предвидио, упра-
во живимо. Од надимка до 
народа, један је мали корак. 
Од нарјечја до рјечника је-
зика још мањи. Могао бих 
да говорим о потреби да сви 

свима опростимо, јер нам 
другог излаза нема. Не мо-
жемо да заборавимо, али 
морамо да опростимо, јер 
како судимо, тако ће нам се 
и судити. Опраштања никад 
доста, као и смирења, као и 
покајања. Могао бих да гово-
рим о ружном петоколонаш-
ком понашању дијела српске 
интелектуалне елите која 
је, у тренутку када су Срби 
почетком 90-тих одређени 
да буду лоши момци, а при-
знајем да смо им се и ми 
сами лијепо намјестили и 
пружили прилику да нас на-

грде, пожурила да се изјасни 
као проевропска либерал-
на, потенцирајући да су они 
више Југословени него Срби, 
настављајући да живе ту про-
клету српску заблуду. Могао 
бих све да нас опоменем 
како је та гангренозна болест 
самоиздаја и аутошовиниз-

ма захватила тужно велики 
дио српског бића. Могао бих 
да испричам невјероватну 
причу о нашој браћи која, на-
жалост, и даље пјевају у том 
свјетском хору србомрзаца и 
траже да Република Српска и 
Република Србија ураде ово 
или оно, да клекну овако или 
онако, да признају ово или 
оно, да се понизе и на крају, 
ако је икако могуће, избаце 
српско име. Или, најбоље би 
било заувијек нестану. Напо-
ри оних који воде овај свијет 
и наше браће која им пома-
жу, имају за циљ да нам на-
метну наопаку логику, да наш 
ДНК, нашу савјест и свијест, 
нашу здраву памет, очињи 
вид растопе у високим пећи-
ма новог свјетског поретка. 
Да се наругају нашем патри-
отизму, љубави према отаџ-
бини и да цинизмом натопе 
нашу оданост косовском за-
вјету и светосављу и да наше 
вјеровање у Исуса Христа 
представе као затуцаност и 
незнање. У духу толеранције 
говоре нам “видите, јесте да 
су два и два четири, али број 
пет се љути. Дајте да два и 
два понекад буду пет. Пока-
жите толеранцију”. Ја овдје 
не говорим о људима већ о 
идејама. О идејама и плано-
вима да нам униште логику, 
да нас преуме, натјерају да 
прихватимо неприхватљиво - 
рекао је Коља. 
Наша култура живота је на 
кољенима, упозорава он.
- Проблем је што нас убјеђују 
да ту треба да останемо и да 
нам нема спаса - додаје Пеја-
ковић на свечаној академији.
Пејаковић је рекао да треба 
сви заједно да чувамо једну 
једину - Републику Српску.
- Желим само да не буде 
рата. Да не буде плача, 
шкргута зуба и страха. Страха 
не смије бити. Јер гориво за 
рат је страх. Што се тиче на-
рода на Балкану, довољно је 
рећи: не ради другоме оно 
што не би волио да тај неко 
ради теби. Тако једностав-
но и јасно правило. Иштимо 
мир и само мир. Ништа нам 
друго не треба. Ни хљеба 
нам не треба толико колико 
нам треба мир. Спокојан чо-
вјек може бити и гладан, али 
онај који живи у страху, њему 
није ни до хљеба ни до воде 
ни до живота - рекао је Пеја-
ковић.

Никола Пејаковић Коља на обиљежавању Дана Републике Српске  

ЗА НЕКЕ ОБИЧАН, ЗА НАС ПРЕВАЖАН ДАН


